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خودکفایی در ساخت دستگاه سی تی اسکن پزشکی

به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، شرکت دانش بنیان بهیار صنعت ســپاهان با تولید دســتگاه ســی تی اســکن 

پزشــکی گام مهمی در خودکفایی و بومی ســازی این محصول اســراژیک برداشــته و با تولید این دســتگاه به ازای هر دســتگاه ۲۰۰ هزار دلار صرفه 

جویی ارزی می شــود؛ نوآوری های فناورانه طرح در ســطح ملی و یا بین المللی به گونه ای اســت که بیش از ۸۵ درصد این دســتگاه در شرکت بومی 

سازی شده است.

همچنین تاثیر بســزایی بر ارتقائ جایگاه کشــور در منطقه و دنیا واهمیت اســراتژیک داشــته؛ بطوریکه ایران در این زمینه به جمع ۱۰ کشــور صاحب 

فناوری تولید دســت یافته اســت. برای ســاخت این دســتگاه تحقیقات گســرده در زمینه های ژنراتور ولتاژ بالا ,برد های کنرل کننده,نرم افزار بازســازی, 

مکانیــک تخــت و گانــری, پردازش تصویر، طراحی الگوریتم های باز ســازی مقاطع تصویری با به روزترین فناوری هــا, طراحی الگوریتم های پیشرفته 

برای بازســازی مقاطع خارج از میدان دید, انجام شــده است.

بدون شــک فناوری های ذکر شــده موجب افزایش حقیقی قدرت کشــور از لحاظ علمی و اقتصادی اســت که باعث ارتقای غرور ملی بوده و افزایش 

امنیت ملی و کاهش امنیت روانی جامعه را در برخواهد داشــت.

نحوه عملکرد این دســتگاه به این شــکل اســت که امواج اشــعه ایکس به اندام بیمار تابانده می شــود و از تمام بافت هایی که در ان قســمت وجود 

دارد, عبور میکند. مقداری از این اشــعه جذب بافت شــده و مابقی از طرف مقابل خارج می شــود که از طریق دتکتورهای حســاس دریافت می شــود. 

با تکرار این عمل , چندین فریم از جســم ایجاد میشــود که نهایتا تصویر جســم از طریق روش های نرم افزاری برای بازســازی تصویر بدســت می آید.

شرکت دانش بنیان بهیار صنعت ســپاهان پس از ۸ ســال کار تحقیق و توســعه بر روی دســتگاه ســی تی اســکن موفق به دریافت پروانه بهره برداری آن 

از اداره کل تجهیزات پزشــکی شــد و با تلاش و همت مهندســان این شرکت اولین دســتگاه ســی تی اســکن کاملا بومی در کشــور ساخته وبه زودی در 

مراکز بیمارســتانی راه اندازی خواهد شد.

پاســخ به نیازهای مبرم در زنجیره تامین تجهیزات بیو الکریک در کشــور, طراحی متناســب با نوع کاربرد درمانی, تصویر برداری از تمام قســمتهای 

بدن یک بیمار؛ از دیگر مزیتهای آن اســت. این شرکت توان تولید نیازهای کشــور را دارا اســت. بســیاری از بخشــهای اصلی دســتگاه سی تی اسکن 

توســط مهندســین این شرکت طراحی و بومی سازی شده است.

طراحی بومی و رفع نیازهای کشور و رسیدن به خودکفایی در ساخت سی تی اسکن, امکان دسرسی فنی به تمام مراحل تولید, ساخت, تعمیرات و 

نگهداری و تقویت خودکفایی کشور در تعمیر و نگهداری این گونه تجهیزات بیو الکریک, قابلیت دریافت تمام استانداردهای به روز بین المللی , فراهم 

سازی فرصت صادرات این گونه تجهیزات به تمامی کشورهای منطقه و جهان از ویژگیهای متمایز این طرح است.

ICT حمایت ۷ هزار میلیارد تومانی از شرکتهای

به نقل از صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکر محمدصادقیان خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی در نشســت مشــرک مســئولان صندوق 

نــوآوری و وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات بــا بیان اینکه ما در صندوق نوآوری رویکرد فعالانه ای برای خود تعریف کردیم که براســاس اولویت 

دســتگاه های اجرایی و نیازهای کشــور بتوانیم بخشــی از حمایت از شرکت های دانش بنیان را ســامان دهیم، گفت: در این میان وزارت ارتباطات 

و فناوری اطلاعات به عنوان یکی از وزارت خانه های مهم و زیرســاختی نقشــی بســیار پررنگ در رویکرد جدید صندوق دارد. از ســوی دیگر وزیر 

ارتباطات نیز عضوی از هیئت امنای صندوق نوآوری اســت و بنابراین ارائه گزارشــی از اقدامات صندوق به وزیر ارتباطات نیز برای ما از این حیث 

اهمیت دارد.وی با تاکید بر اینکه نقطه قوت دولت ســیزدهم، حمایت همه جانبه از زیســت بوم دانش بنیان اســت، گفت: بنا بر این هم افزایی که 

در دولت ایجاد شــده، باید از این ظرفیت اســتفاده کنیم. ما به دنبال یک هدف هســتیم و آن این اســت که از همگرایی موجود در دولت، برای 

حمایت از زیســت بوم دانش بنیان اســتفاده کنیم. اکنون همه اجزای دولت پای کار توســعه اقتصاد دانش بنیان آمده اند و ما نیز به دنبال این هســتیم 

که همکاری ها را به شــکل ســامان مند ایجاد و از پراکندگی و کار جزیره ای عبور کنیم. این اقدامات اگر هم افزا شــوند سرعت رشــدمان بســیار افزایش 

پیــدا خواهــد کرد.رئیــس صنــدوق نوآوری و شــکوفایی همچنین با بیان اینکه امروز تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در کشــور به ۹۲۲۰ شرکت 

دانش بنیان رســیده که ۲۶۶ هزار نفر در آنها مشــغول به فعالیت هســتند، گفت: در این میان صندوق نوآوری ۷۹ خدمت شــامل ۲۰ مدل تســهیلات، 

هفــت مــدل ضمانت نامــه و ۴۴ خدمت بلاعوض توانمندســازی به این شرکت ها اعطا می کند.به گفته خیاطیان، صندوق نوآوری از ابتدای تأســیس 

تاکنون ۴۶ همت خدمات مالی به شرکت های دانش بنیان ارائه کرده اســت که از این بین ۲۵ همت شــامل تســهیلات و ۱۳ همت شــامل ضمانت نامه 

اســت.وی افزود: از این میزان خدمات مالی، هفت همت از طریق بخش خصوصی برای زیســت بوم نوآوری جذب شــده اســت. ۱۸۶ میلیارد تومان هم 

در قالب خدمت بلاعوض توانمندســازی به شرکت های دانش بنیان ارائه شــده که این اعداد با همکاری شــبکه بانکی کشــور و بازار سرمایه در اختیار 

شرکت های دانش بنیان قرار گرفته اســت.رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ادامه داد: در ســال های گذشــته صندوق توانســت زبان و ادبیات مشرکی 

با شــبکه بانکی ایجاد کند. از ســوی دیگر در این ســال ها شرکت های دانش بنیان یکی از خوش نام ترین مشــریان شــبکه  بانکی بوده اند به طوری که 

امروز بدهی شرکت های دانش بنیان به شــبکه بانکی کشــور مطابق گفته مدیران این شــبکه، صفر اســت.خیاطیان از دیگر همکاران صندوق نوآوری 

در حوزه تأمین مالی فناوری را صندوق های پژوهش و فناوری نام برد و افزود: با حمایت صندوق نوآوری ۷۱ صندوق پژوهش و فناوری در سراسر 

استان ها و در حوزه های تخصصی مختلف شکل گرفته است که میزان کل سرمایه آنها امروز به ۳ هزار و ۳۰۱ میلیارد تومان می رسد.وی در بخش دیگری 

از سخنان خود با بیان اینکه از بین ۹۲۲۰ شرکت دانش بنیان، ۲۸۰۰ شرکت در حوزه ICT فعالیت دارند، گفت: از این تعداد ۱۲۷۵ شرکت از صندوق 

نوآوری تسهیلات دریافت کرده اند که شامل ۳۵۹۹ فقره تسهیلات به مبلغ ۴,۸۱۴ میلیارد تومان بوده است. همچنین صندوق نوآوری تاکنون ۱۵۵۵ فقره 

ضمانت نامه به مبلغ ۲,۲۸۴ میلیارد تومان به شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه ICT اعطا کرده است.

ابلاغ سیاست های کلی توسعه 
دریامحور از سوی رهبر انقلاب

صفحه2
ماهانه ۴۰ میلیون نفر از پیام رسان های 

داخلی استفاده می کنند

بانک مرکزی در بازار ارز خط قرمز 
دارد/ قطعاً جهش نرخ ارز نخواهیم 

داشت

جزئیات ابر دستگاه زباله سوز ۷۰۰۰ تنی 
که قرار است در پایتخت راه اندازی شود

وزیر کشور: برنامه ریزی جدی برای مهار 
تورم داریم/ از کنار تنش آبی  به راحتی 

نگذشته ایم

خسروپناه:
 شورای عالی باید قرارگاه 

باشد تا نهاد تصدی گر 

 پیشرفت نقشه مهندسی 
فرهنگی کشور تا ۱۲ استان

امیرعبداللهیان: 

آمریکا ترجیح می دهد 
شریک جرم رژیم فروپاشیده 

اسرائیل باشد
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سیاست

امیر نصیرزاده: خلبانان 
اسرائیلی مانند حیوان 
به جان مردم بی دفاع 

افتاده اند

امیر عزیز نصیرزاده جانشــین رئیس ســتادکل نیروهای مسلح در یادواره 

شــهدای فرهنگیان طی ســخنانی اظهار داشت: ما در دوران کرونا 

غفلت کردیم و از نوجوانان غافل شــدیم و دشــمن توانســت از این زمان 

اســتفاده کند و انگاره هایی را در ذهن جوانان ما نهادینه کند.

وی افزود: بهرین تکریم شهدا این است که در مقابل استکبار سر خم 

نکنیم. وظیفه ما این است با استقرار کفر مبارزه کنیم و بهرین نوع جهاد 

تبیین در مدارس، بیان راه شهدا برای دانش آموزان است.

نصیرزاده عنوان کرد: معلمان ما امروز در خط مقدم جبهه جنگ هستند. 

امروز عرصه اصلی نبرد در حوزه جنگ شناختی است و معلمان در این 

زمینه نقشی تعیین کننده برای حفظ ارزشها و آرمانهای انقلاب دارند. 

معماری آینده جامعه به عهده آموزش و پرورش است و معلمان در 

این حوزه نقش بی بدیلی دارند.جانشین رئیس ستادکل نیروهای مسلح 

با اشاره به جنایات اسرائیل در نوار غزه گفت: امروز شاهد هستیم 

دانش آموزان غزه به جای نشستن سر کلاس باید بر خرابه های مدارس و 

خانه های خود بنشینند.وی افزود: من خودم خلبان شکاری هستم و 

شاهد بودم در دوران جنگ هیچ وقت خلبانان ما عملیاتی علیه اهداف 

غیرنظامی انجام ندادند، اما امروز خلبانان اسرائیلی مانند حیوان به جان 

مردم بی دفاع افتاده اند و معلوم نیست وجدانهای بیدار حقوق بین الملل 

کجاست.نصیرزاده تصریح کرد: من تعجب می کنم چرا برخی از خودی ها 

که برای یک ماجرای کوچک سر و صدا می کنند ساکت هستند؟ ان شاءالله 

همه ما با امامت امام عصر)عج( و حضور رهبر انقلاب در مسجد الاقصی 

نماز برپا کنیم.وی تاکید کرد: بزرگرین نقض حقوق بشر در جنگ غزه 

به کار رفته است. استفاده از بمب های فسفری و خوشه ای را در این 

جنگ شاهد بودیم یا بمب های سنگرشکن را برای تخریب منازل مسکونی 

دیدیم.امیر نصیرزاده در ادامه با اشاره به وضعیت کنونی منطقه گفت: 

آنچه در دنیا و در منطقه خودمان شاهد هستیم، پیامد های بروز انقلاب 

اسلامی ایران است. زلزله ای را حضرت امام خمینی)ره( در پارادایم نظم 

جهانی شرق و غرب به راه انداخت که بسیاری از حوادث سیاسی جهان 

که بعد از آن رخ داد، از پیامد های آن زلزله بوده است.

ایران آماده برگزاری 
نشست کمیته دائمی 

فلسطین است

محمــد باقــر قالیباف در تماس تلفنی بــا »ابراهیم بوغالی« رئیس مجلس 

ملــی الجزایر درباره آخرین تحولات و جنایات رژیم صهیونیســتی در 

غزه گفت وگو کرد.رئیس مجلس شــورای اســلامی در ابتدای این تماس 

تلفنــی از مواضــع و نقش الجزایر در محکومیت جنایات رژیم اشــغالگر 

صهیونیســتی به ویژه اقدام اخیر مجلس این کشــور در حمایت قاطع 

از مردم مظلوم فلســطین تشــکر و قدردانی کرد.قالیباف با اشــاره به 

همــکاری خوب هیئت های پارلمانی جمهوری اســلامی ایران و الجزایر 

در نشســت اخیــر اتحادیه بیــن المجالس جهانی در آنگولا، بر اقدامات 

مناســب دو کشــور در حمایت از مردم بی دفاع فلســطین در نشست 

مذکــور تاکیــد کرد و گفــت: در شرایط کنونی و با توجه به حملات 

غیرانســانی رژیم کودک کش صهیونیســتی علیه زنان و کودکان مظلوم 

فلســطینی بایــد برای توقــف حملات ظالمانه این رژیم غاصب در نوار 

غزه اقدام فوری میان کشــورهای اســلامی انجام شود.رئیس قوه مقننه 

در همین راستا به همتای الجزایری خود یادآور شد: مجلس شورای 

اسلامی ایران برای برگزاری نشست فوق العاده کمیته دائمی فلسطین در 

سطح رؤسای مجالس کشورهای اسلامی برای بررسی راه کارهای عملی در 

حمایت از مردم مظلوم فلسطین، آمادگی کامل دارد.

وی در پایان ضمن استقبال از پیشنهاد رئیس مجلس شورای اسلامی برای 

برگزاری نشست فوق العاده کمیته دائمی فلسطین در تهران بر توقف 

هرچه سریع تر جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی و بررسی راهکارهای 

عملی برای کمک به مردم غزه تاکید کرد.

ماهانه ۴۰ میلیون نفر از 
پیام رسان های داخلی 

استفاده می کنند

عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصوص توســعه 

پروژه فیبر نوری کشــور گفت: پروژه فیبر نوری پروژه راهبردی برای 

کشوراســت و یک ســال طول کشــید تا مقدمات اجرای آن را فراهم کنیم.

وی افزود: برای اجرای این طرح ملاحظاتی داشــتیم، از جمله قوانین 

لازم بــرای همکاری دســتگاه ها را پیــش بینی کردیم و منابع اعتباری 

آن هم در نظر گرفتیم، به این صورت که در بودجه ســال قبل و نیز 

ســال جاری بندی آمده اســت که به موجب آن همه دســتگاه ها موظف 

هستند همکاری کنند.

زارع پور اظهار داشــت: در بودجه امســال حسابی برای توسعه پروژه 

فیبر نوری در نظر گرفته شــد که در شــارژ اولیه یک هزار میلیارد تومان 

به آن حســاب واریز شــد. کل پروژه بیش ۲۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 

نیاز دارد که دولت آن را پیش بینی کرده و از بخش حق الســهم خود از 

درآمد اپراتورها به میزان هشــت واحد درصد برای این پروژه اختصاص 

داده است.

وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعات بیان کرد: ۲۸.۱ درصد از درآمد 

اپراتور همراه حق الســهم دولت اســت، از این میزان ۸ درصد را دولت 

تصویب کرده اســت تا برای این پروژه صرف شــود که عدد آن خیلی 

بیشــر از آن هزار میلیارد تومان اســت. منابع اعتباری ۲۰ هزار میلیارد 

تومان الحمدلله تأمین شــده است.

وی تاکید کرد: به اپراتورها مشوق می دهیم. در شهرهای کوچک یک 

میلیون و ۲۰۰ هزار تومان برای تحت پوشش قرار گرفتن هر خانوار و 

دو میلیون تومان برای اتصال هر خانوار به اپراتورها پرداخت می کنیم. 

مشوق های ما در شهرهای بزرگ برای تحت پوشش قرار گرفتن هر خانوار 

۵۰۰ هزار تومان و برای اتصال آنان دو میلیون است تا انگیزه برای انجام 

این پروژه در شهرهای کوچک بیشر شده و کار با سرعت بیشری پیش 

برود به همین خاطر ملاحظه می کنید که پروژه توسعه و اجرای شبکه 

فیبر نوری از استان های محروم و شهرهای کوچک شروع شده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان داشت: در راستای توسعه عدالت 

اجتماعی لازم بود تا این پروژه از شهرهای کوچک و نقاط محروم آغاز 

شود و مردم این مناطق طعم شیرین آن را حس کنند.

زارع پور با ارائه آماری از شهرهایی این پروژه در آنها در دست اجرا 

است، ادامه داد: اکنون صرفاً یک اپراتور حضور ندارد بلکه ۱۰ اپراتور 

فعال است. در هر استانی اپراتور دوم و حتی بیش از یک اپراتور دیگر 

به غیر از مخابرات معرفی شده است. هم اکنون در بیش از ۲۰۰ شهر 

از مجموع ۱۴۰۰ شهر کشور کار تکمیل پروژه فیبر نوری در حال انجام 

است که در بیش از ۹۰ شهر کار تمام شده و آن شهرها تحت پوشش قرار 

گرفته اند و به مردم سرویس ارائه می دهند.

وی بیان کرد: در حال حاضر حدود ۴ میلیون خانوار در پوشش پروژه فیبر 

نوری قرار دارند که این رقم تا پایان سال به ۸ میلیون خانوار و تا پایان 

دو سال آینده به ۲۰ میلیون خانوار می رسد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار داشت: ما زمانی می گوئیم 

یک خانه و خانواده تحت پوشش قرار گرفته است که بعد از حفاری و 

داکت گذاری، فیبرنوری در داخل این داکت ها قرار بگیرد و روی دیوار 

خانه ها »اف ای تی« نصب شود. می توان گفت در حال حاضر در خیلی 

از جاها حفاری ها تمام شده و داکت گذاری ها صورت گرفته است 

اما چون مراحل تکمیل دیگرش انجام نشده جزو آمار نهایی محسوب 

نمی شود.

وی تاکید کرد : پوشش فیبر نوری به این معناست که این امکان فراهم 

می شود که خانواده ها پس از تحت پوشش قرار گرفتن این سرویس را 

درخواست کنند و اگر نخواهند این درخواست را داشته باشند خارج از 

اراده ما است. در عین حال که هرگاه خانه ای این سرویس را درخواست 

کند اپراتور موظف است ظرف یک ماه آن را برایشان ایجاد کند. ضمن 

آنکه در سایت »iranfttx.ir« میزان تحت پوشش قرار گرفتن خانه های و 

شهرها مشخص است و چنانچه منطقه تحت پوشش نباشد زمان تحت 

پوشش قرار گرفتن آن را مشخص کرده است.

زارع پور در خصوص پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی اظهار 

داشت: یکی از راهکارها و راهبردهای دولت سیزدهم حمایت از 

سکوهای داخلی مخصوصاً پیام رسان های داخلی است. رویکرد این دولت 

با دولت قبلی کاملاً متفاوت است. در نتیجه تمام زیر ساخت های داخلی 

و توسعه پیام رسان های داخلی و شبکه های اجتماعی داخلی را پیگیری 

می کنیم و حتماً کارهایی از دستمان برآید برای آنها انجام می دهیم اما 

باید توجه داشت که این ها شرکت های دانش بنیان بخش خصوصی 

هستند و لازم است خودشان هم بر توانمندی ها و قابلیت های داخلی 

خودشان اضافه کنند.

وی ادامه داد: ما به آنها کمک می کنیم زیرساخت های مورد نظر را فراهم 

می کنیم، مشوق می دهیم تا روز به روز بتوانند بهر فعالیت کنند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه اذعان داشت: آمار کاربران 

نشان می دهد که ما وظیفه مان را انجام داده ایم به گونه ای که تعداد 

کاربران برخی از این پیام رسان های داخلی نسبت به یک سال و نیم 

گذشته ۸ برابر شده است. و این اتفاق یک شبه به دست نیامده و نتیجه 

تلاش های شبانه روزی زیادی بوده که صورت گرفته است.

ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریامحور از سوی رهبر 
انقلاب

رهبر انقلاب در اجرای بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساســی و پس از مشــورت با مجمع تشــخیص مصلحت سیاســت های 

کلی توســعه دریا محور را برای اقدام به روســای قوای ســه گانه و رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در اجرای بند یک اصل یکصد و دهم قانون اساســی و پس از مشــورت با مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام، سیاســت های کلی توســعه دریا محور را برای اقدام به رؤســای قوای ســه گانه و رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.

براســاس این ابلاغیه قوه مجریه موظف اســت با کمک مجلس شــورای اســلامی و قوه قضائیه و با بســیج دســتگاه های مســئول، برنامه جامع تحقق این 

سیاســت ها را، شــامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرایی لازم در مهلت شــش ماهه ارائه کند.

متن سیاســت های کلی توســعه دریا محور به این شرح است:

دریاها و خصوصاً دریاهای آزاد و اقیانوس ها از مواهب الهی و ذخایر و منابع سرشــاری برای زمینه ســازی رشــد علم و فناوری، افزایش کار و ثروت، 

تأمین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و بســر مناســبی برای تمدن ســازی می باشــند. ایران با موقعیت ممتاز جغرافیایی و قرارداشــتن بین دو دریا و 

برخورداری از هزاران کیلومر ســواحل و نیز جزایر و ظرفیت های فراوان بر زمین مانده، لازم اســت با حضور مؤثر در ســاحل، فراســاحل، دریا و 

اقیانوس و بهره گیری از آن به عنوان یک پیشران و محور توســعه کشــور، برای احراز جایگاه شایســته منطقه ای و جهانی در بهره گیری از دریا اقدام 

کند. از این رو سیاســت های کلی توســعه دریا محور به شرح زیر تعیین می گردد:

۱- سیاســت گذاری یکپارچــه امــور دریایــی و تقســیم کار ملی و مدیریت چابک و کارآمد دریا به منظــور بهره گیری حداکثری از ظرفیت های دریا، برای 

احراز جایگاه شایســته جهانی و رتبه اول در منطقه.

۲- توســعه فعالیت های اقتصادی دریامحور و ایجاد قطب های توســعه دریایی پیشران در ســواحل، جزایر و پس کرانه ها به گونه ای که نرخ رشــد 

اقتصادی در حوزه فعالیت های دریامحور )اقتصاد دریامحور( طی ده ســال همواره حداقل دو برابر نرخ رشــد اقتصادی کشــور باشــد.

۳- تســهیل و توســعه سرمایه گذاری و مشــارکت داخلی و خارجی با ایجاد زیرســاخت های لازم نرم افزاری و ســخت افزاری )حقوقی، اقتصادی، زیربنایی 

و امنیتی(

۴- تدوین طرح جامع توســعه دریامحور با پهنه بندی دریا، کرانه و پس کرانه و تعیین ســهم و جغرافیای جمعیت، تجارت، صنعت، کشــاورزی و 

گردشــگری، خصوصاً در ســواحل و جزایر جنوب و بالاخص ســواحل مکران با تاکید بر هویت ایرانی-اســلامی طی حداکثر یک ســال پس از ابلاغ سیاســت.

۵- بهره برداری حداکثری و بهینه از ظرفیت ها، منابع و ذخایر زیســت بوم دریایی با ممانعت از تخریب محیط زیســت دریایی بخصوص توســط 

کشورهای دیگر.

۶- تأمین و ارتقا سرمایه انســانی و مدیریت متعهد و کارآمد و ایجاد پشــتوانه علمی، آموزشــی و پژوهشــی برای توســعه دریامحور و زیســت بوم 

نوآوری و فناوری دریایی.

۷- توســعه همکاری های اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری در طرح های بزرگ مقیاس و دانش بنیان زیرســاختی، تولیدی و خدماتی با کشــورهای 

همســایه و ســایر کشــورها به منظور بهره گیری از ظرفیت های دریایی و حضور مؤثر در معابر بین المللی و دســتیابی به موقعیت قطب های منطقه ای.

۸- افزایش ســهم کشــور در حمل و نقل دریایی و ترانزیت با ایجاد و تقویت شــبکه حمل و نقل ترکیبی.

۹- حمایت از سرمایه گذاران بومی و محلی در طرح های توســعه ای و حمایت از فعالان اقتصادی و بنگاه های کوچک و متوســط جوامع محلی در 

حوزه های مختلف از جمله صیادی، کشــاورزی، صنعتی و گردشــگری.

وحیدی: وقایع غزه نشانه تغییر اساسی در معادلات 
منطقه ای است

وزیر کشــور وقایع اخیر در غزه را نشــان از تغییر اساســی در معادلات منطقه ای دانســت که در نهایت منجر به تغییر 

در معادلات جهانی خواهد شــد.

احمد وحیدی وزیر کشــور شــامگاه دوشــنبه در نشســتی با فعالان حوزه فلســطین، با بیان اینکه این یک ســنت الهی اســت که مسیر حق با استقامت 

هموار شــود، گفت: از روزی که انقلاب اســلامی پیروز شــد تا امروز به جلو رفته ایم و هیچ گاه به عقب نرفته ایم هرچند که مشــکلات و ســختی 

وجود داشته است.

وی با یادآوری واقعه عاشورا اظهار کرد: همه پیروزی های ما از قِبَل آن واقعه جانگداز و سخت است و اسلام ناب، پس از این واقعه جاودانه شد.

وزیر کشور با بیان اینکه پیروزی های فلسطین با ایستادگی و مقاومت مردم مظلوم آن سرزمین آغاز شد، ادامه داد: این مقاومت معجزه آفرید. وعده 

قرآن است که اگر صبر و مقاومت کنید به پیروزی خواهید رسید و امروز یک نمود بسیار بارز آن، فلسطین است.

وحیدی بیش از 10 هزار شهید که نیم بیشر آنها را زنان و کودکان تشکیل می دهند، نمونه بارز سبعیت رژیم صهیونیستی دانست و در عین حال اظهار 

کرد: این همه بمب بر سر مردم ریخته می شود اما همچنان شاهد استقامت مردم مظلوم اما مقاوم غزه هستیم و مظلومیت کودکان فلسطینی و کشته 

شدن 5 هزار کودک، قطعا رژیم صهیونیستی را سرنگون خواهد کرد.

وی بر ضرورت همکاری کشورهای اسلامی برای تحریم رژیم صهیونیستی تاکید کرد و از کشورهای همسایه فلسطین خواست مرزهای خود را برای 

امدادرسانی به مردم مظلوم غزه باز کنند.

وزیر کشور با بیان اینکه یک تغییر اساسی در معادلات منطقه ای در حال رخ دادن است، تصریح کرد: درست است که وقایع اخیر در منطقه ای به 

وسعت 350 کیلومر رخ می دهد اما تحولات عمیق فرهنگی را شکل داده است.

وحیدی خاطرنشان کرد: این تحول عمیق در حال شکل گرفتن است و محدود به آن سرزمین نیست. تظاهرات علیه رژیم صهیونیستی در دانشگاه های 

مهمی چون هاروارد و آکسفورد یکی از جلوه های این تحول است.

وی با یادآوری بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در اینکه شکست رژیم خبیث شیطانی، جبران پذیر و ترمیم پذیر نیست، اظهار کرد: فلسطین همیشه 

برای جمهوری اسلامی ایران در اولویت بوده است و امروزه هم از اهمیت بالاتری برخوردار است.

وزیر کشور پیگیری کار در حوزه حقوقی و بین المللی را بسیار مهم دانست و گفت: نباید گذاشت این مظلومیت از جلوی وجدان بشری دور شود.

وحیدی آگاه ساختن افکار عمومی جهانی نسبت به جنایات صهیونیستی را دیگر موضوعی دانست که فعالان حوزه فلسطین باید به آن بپردازند و در 

این زمینه اقدامات رسانه ای را مهم دانست.

وی از تلاش های زنان و بانوان ایرانی در این مساله هم قدردانی کرد و گفت خواهران ما در این مساله بسیار خوب، اقدام کرده اند و پیشرو بوده اند.

وزیر کشور در پایان ابراز امیدواری کرد به حق خون های ریخته شده کودکان و زنان مظلوم غزه، هرچه سریعر شاهد فروپاشی رژیم منحوس 

صهیونیستی، حامی آن یعنی رژیم آمریکا و استکبار جهانی باشیم.
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فرهنگ و هنر

خسروپناه: شورای عالی باید قرارگاه باشد تا نهاد 
تصدی گر / پیشرفت نقشه مهندسی فرهنگی کشور تا ۱۲ 

استان

نشســت شــورای هماهنگی ســتاد فرهنگی اجتماعی شــورای عالی انقلاب فرهنگی با حضور حجت الاســلام عبدالحســین خسروپناه، دبیر شورا و محمود 

حاجیلوئی دبیر ســتاد  فرهنگی اجتماعی، معاونین و مدیران  ســتاد فرهنگی و اجتماعی  برگزار شــد.

حجت الاســلام خسروپناه در این نشســت بر ضرورت کار قرارگاهی و پرهیز از تصدی گری تأکید کرد و گفت: ما باید قرارگاهی باشــیم تا تصدی گری را 

در پیش بگیریم. کار ما  راهبری و نظارت اســت تا مشــخص شــود بودجه ها بر اســاس مصوبات به کنشــگران اصلی رســیده یا خیر.

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد که میزهای تخصصی باید نقش راهبری داشــته باشــند و شــورای عالی انقلاب فرهنگی زمینه حضور 

دســتگاه های مرتبط را در این میزها فراهم کند و هر مســأله ای از مســیر دســتگاه های مرتبط و متولی ان حل شــود و با این منطق، مهم ترین اصل این 

اســت که بتوانیم در جهت حل مســأله ای گام برداریم و راه حل ها را تبیین کنیم و متولی مؤثری برای حل مســأله مشــخص شــود؛ حتی اگر بعد از حل 

مســأله نامی از شــورای عالی انقلاب فرهنگی هم برده نشود.

وی ادامه داد: بازخورد بودجه ها باید در کف جامعه نمایان شود و ما باید قدرت راهبری را بالا ببریم.

در این نشست هر یک از معاونان اجتماعی و فرهنگی و برخی دبیران میزهای تخصصی از جمله میز صنایع دستی، میز مهاجرت و میز پیشگیری از 

مصرف مواد مخدر و الکل به ارائه گزارش هایی درباره محورهای فعالیت ها و میزهای تخصصی و میزان پیشرفت آنها  پرداختند. شکل گیری 15 میز در 

معاونت اجتماعی و 25 میز تخصصی در معاونت فرهنگی از جمله مواردی بود که از سوی معاونان گزارش شد.

امید عبدالهی، معاون اجتماعی ستاد فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی در این نشست گفت:  با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبری 

بر توجه به مسائل اجتماعی، بر اساس بررسی های کارشناسی و با توجه به مأموریت های شورای عالی انقلاب فرهنگی، میزهای تخصصی در این ستاد 

شکل گرفته است و در واقع  جایگاه قرارگاهی شورای عالی انقلاب فرهنگی در قالب این میزهای تخصصی تبلور می یابد.

وی گفت که  در معاونت اجتماعی ستاد 15 میز تخصصی در قالب سه امور  شکل گرفته است؛ در امور  آسیب های اجتماعی 5 میز تخصصی داریم 

که شامل میزهای مدیریت حاشیه نشینی، پیشگیری از اعتیاد، سیاستگذاری در حوزه مسائل جنسی، پبشگیری از خودکشی و میز پیشگیری از  مصرف 

دخانیات است.  5 میز در امور تعاملات فرهنگی و اجتماعی شامل میزهایی مهاجرت، دیپلماسی فرهنگی و میز نهضت ترجمه، میز تحقق جبهه 

فرهنگی، میز توانمندی و مشارکت اجتماعی راه اندازی شده است. و 5 میز هم در بخش امور پیشرفت اجتماعی تشکیل شده که شامل میز عدالت 

فرهنگی و اجتماعی، میز سرمایه، امید و نشاط اجتماعی، میز هویت، میز مسئولیت اجتماعی و میز همبستگی اجتماعی می باشد که در مجموع 12 

میز کاملا فعال بوده و دبیران آنها فعالیت خود را شروع کرده و سه میز تخصصی دیگر در حال برگزاری جلسات اولیه برای فعال سازی هستند.

در ادامه نشست باقری معاون فرهنگی ستاد فرهنگی و اجتماعی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به ارائه آماری درباره شکل گیری محورها و میزهای 

تخصصی این معاونت پرداخت. رسانه و فضای مجازی، فرهنگ عمومی و سبک زندگی، هنر و صنایع خلاق از محورهای فعالیت این معاونت بود که در 

قالب 25 میز تخصصی به فعالیت می پردازد که بسیاری از آنها فعالیت خود را آغاز کرده است.

وی همچنین به گزارشی از پیشرفت برش های استانیِ نقشه مهندسی فرهنگی کشور پرداخت و گفت: تاکنون 12 استان برش فرهنگی خود را ارائه 

داده اند و مقرر شده تا پایان امسال تمام استان ها برش های فرهنگی خود را ارائه دهند. در 12 استان بیش از هزار برنامه را در راستای فعالیت های 5 

ساله دریافت کرده ایم. همچنین حدود 240 پروژه استانی به همراه هدف گذاری عملیاتی و شاخص گذاری و شناسنامه  دار کردن آنها اولویت گذاری 

شده است.

باقری بیان کرد: توافق بودجه ای با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تعیین پروژه های زیرساختی،  رتبه بندی فرهنگی اجتماعی استان ها مبتنی بر 

شاخص های نقشه مهندسی کشور، اجرای پروژه های مشرک حوزه های سبک زندگی و خانواده، تولید محتوای فضای مجازی و نیز گفتمان سازی 

برش های استانی نقشه مهندسی کشور از دیگر مواردی هستند که در بخش اجرایی سازی برش های استانی این 12 استان انجام شده است.

در ادامه، هر یک از دبیران سه میز تخصصی گزارشی از اقدامات و برنامه های خود ارائه دادند. دکر جلالی دبیر میز صنایع دستی برنامه ای جامع در 

قالب سندی تحولی در حوزه صنایع دستی ارائه داد.

وی ضرورت تدوین سند توسعه صنایع دستی را در مواردی همچون ارزیابی سیستم، بروزرسانی چشم اندازها، اولویت بندی مسائل، مدیریت صنایع، 

تهیه نقشه راه و بروزرسانی برنامه ها معرفی کرد و گفت: معاونت صنایع دستی و هنرهای سنتی در نظر دارد توجه تمامی نقش آفرینان و ذینفعان حوزه 

صنایع دستی را بیش از پیش به صنایع دستی و هنرهای سنتی جلب کند تا اقتصاد هویت بنیان محقق شود.

جلالی تصویب رشته و نشان هنری، آموزش و توانمندسازی، ثبت شهر و روستای ملی و جهانی،  شرکت در نمایشگاه های داخلی و خارجی، شرکت در 

رویدادهای ملی و بین المللی، اعطای تسهیلات و بیمه، برپایی بازارچه های موقت و دائمی و استاندارسازی کارگاه ها را از جمله فعالیت های انجام شده 

در این حوزه دانست و گفت: سیاست ما در این حوزه، معیشت عزت آفرین و اقتصاد هویت بنیان است.

دکر رام پناهی، دبیر میز مهاجرت که به موضوع ایرانیان خارج از کشور، مهاجرت داخلی و اتباع می پردازد، تصویری از مسئله ایرانیان خارج کشور از 

جهت تحلیل حقوقی و وضعیت شناسی و راهبردهای پیشنهادی ارائه داد. به گفته وی، این میز ارتباط مستقیمی با وزارت امور خارجه دارد و برخی از 

اموراتش را با هماهنگی این دستگاه و سایر دستگاه ها همچون وزارت کشور، بنیاد نخبگان و ... پیش می برد.

ابوالحسن صفرپور، دبیر میز پیشگیری از مصرف مواد مخدر و الکل نیز گزارشی از وضعیت مواد مخدر و الگوهای پیشگیری از مواد مخدر و الکل ارائه 

داد و گفت: جلسه بعدی با حضور مسئولانی از ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور تشکیل می شود، در این راستا به بررسی نحوه پیشبرد امر پیشگیری 

فرهنگی و اجتماعی از مصرف مواد مخدر و الکل می پردازیم.

وی درباره محوریت فعالیت های این میز تخصصی گفت: پیشگیری فرهنگی و اجتماعی از مصرف مواد مخدر و الکل، ساماندهی مسائل جنسی جوانان 

و خانواده، پیشگیری از اقدام به خودکشی و ساماندهی فرهنگی اجتماعی حاشیه نشینی از جمله محورهایی است که به صورت تخصصی در حال انجام 

است. در هر یک از این بخش ها دبیرهایی برای پیشبرد امور در نظر گرفته شده است.

صفرپور ملزم شدن دستگاه های اجرایی کشور در ارتقای آگاهی ها و آموزش عمومی نوجوانان و جوانان به منظور پیشگیری از اعتیاد را از جمله 

ضرورت های جامعه دانست و گفت: انتخاب دستگاه های اولویت دار، اولویت بندی جامعه هدف برای پیشگیری و تعریف نقش های الزام آور برای 

دستگاه ها ما را در تحقق این امر یاری می رساند.

در انتهای مراسم حاجیلویی در حاشیه این برنامه در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم گفت: ستاد فرهنگی اجتماعی یکی از چهار ستاد دبیرخانه است. در 

فصل تحولی شورای عالی انقلاب فرهنگی، ستادها بر اساس ساختار قرارگاهی بازآرایی شده است. وجه تمایز ساختار قرارگاهی، شکل گیری میزهاست. 

ما در این ستاد ذیل دو حوزه فرهنگی و اجتماعی 40 میز داریم. این 40 میز توسط 8 مدیریت امور، راهبری می شوند. جلسات شورای هماهنگی ستاد 

فرهنگی اجتماعی نشست هایی است که مدیران با حضور دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی پیشرفت کارها را در میز پیگیری می کنند. امروز در ابتدا 

درباره برش های استانی نقشه مهندسی کشور گفت وگو کردیم. پیشرفت برش های استانیِ نقشه مهندسی فرهنگی در سه لایه تدوین، زیرساخت و 

اجرایی سازی ارائه شد. بر اساس برنامه عملیاتی که این 12 استان در سال 1402 دارند،  تأمین اعتبار می کنیم تا برنامه شان اجرایی شود.

وی درباره برش های استانی نقشه مهندسی فرهنگی گفت: در قالب برش استانی، نقشه مهندسی فرهنگی اجتماعی کشور بر اساس اقلیم،  شرایط، 

ظرفیت و مسائل فرهنگی اجتماعی هر استان در قالب یک برنامه عملیاتی بازتدوین می شود. به عبارت دیگر برش استانی یک برنامه عملیاتیی مورد 

توافق و متفاهم تمام دستگاه ها و کنش گران فرهنگی در یک استان است که بالادست آن، نقشه مهندسی کشور است.

دکر حاجیلویی گفت: تصور می کنیم برش های استانی یک فصل تحولی تازه ای را در حوزه برنامه ریزی فرهنگی اجتماعی کشور بر اساس سند نقشه 

فرهنگی مهندسی کشور رقم خواهد زد. در حوزه زیرساختی، به دنبال رتبه بندی فرهنگی اجتماعی استان ها هستیم. به نظر می رسد یک ایده کاملاً نو و 

تحول آفرین در حوزه برنامه، نظرات و ارزیابی فعالیت های فرهنگی در کشور خواهد بود.

افزایش تسهیلات مسکن 
ایثارگران چقدر می تواند 

رؤیای خرید خانه را 
محقق کند؟

یکی از مواردی که در زندگی هر خانواده ای نقش بســیار مهم و اساســی 

دارد، تأمین مســکن است. اگر کســی به علت نداشتن منزل مسکونی 

مجبور به اجاره کردن خانه باشــد، خصوصاً در شــهرهای بزرگ، باید 

حجــم زیــادی از درآمد خــود را هر ماه برای اجاره کنار بگذارد، این علاوه 

بر اسرســی اســت که باید برای افزایش این هزینه در موعد ســال قرارداد 

خود داشــته باشــد.حال فرض کنید این سرپرست خانواده از خانواده 

ایثارگران، خصوصاً جانبازانی باشــد کــه باید کنار همه مخارج زندگی 

مبلــغ بالایــی را هم خرج داروهایی بکنند که بدون آنها زندگی برایشــان 

میسر نیســت، چه فشــار روحی و روانی به یک خانواده تحمیل می شــود.

پیشــر در خبرها آوردیم که مدیرکل بنیاد شــهید تهران بزرگ هر هفته 

با تعدادی از خانواده های ایثارگر دیدار می کند، پرســیدیم؛ »بیشــرین 

مشــکل و درخواســتی که در این دیدارها مطرح می شــود مربوط به چه 

موضوعی اســت؟«، مســکن؛ بیشر دغدغه فکری این جامعه هدف را 

تشــکیل داده اســت.البته بنیاد شهید و امور ایثارگران طی این سال ها 

تسهیلاتی را برای این قشر عزیز در نظر گرفته است، اما آنچه مسلم است 

هنوز تا رسیدن به یک نقطه مطلوب فاصله زیادی وجود دارد،

این درحالی است که قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور 

ایثارگران در مهر سال 1401 اعلام کرد: »870 هزار نفر ایثارگر در کشور 

تحت پوشش این نهاد انقلابی قرار دارند که 80 هزار نفر از این افراد 

تاکنون هیچ گونه خدماتی در حوزه دریافت خانه، زمین و یا تسهیلات 

مسکن دریافت نکرده اند.« 

در اسفند سال 1401 یعنی چند ماه بعد از این صحبت قاضی زاده، وی 

بار دیگر در جمع خبرنگاران در خصوص موضوع مسکن جامعه هدف 

صحبت کرد و  از تبدیل املاک بنیاد شهید به شهرک های مسکونی 

ایثارگران خبر داد و گفت: »در برخی استان  مانند تهران، البرز، خراسان 

رضوی، مرکزی و اصفهان ساماندهی املاک بنیاد شهید برای ساخت 

مسکن ایثارگری آغاز شده و در تلاشیم در تمامی استان ها این مهم انجام 

شود. 140 هزار مسکن برای ایثارگران در حال ساخت است که 70 هزار 

مسکن از محل املاک بنیاد شهید ساخته می شود و 70 هزار مسکن دیگر 

بر اساس تفاهم نامه با بنیاد مسکن و راه و شهرسازی کارسازی خواهد 

شد.«

این صحبت های قاضی زاده نور امیدی در دل ایثارگران روشن کرد و آنها 

همچنان منتظرند ببینند این وعده رییس بنیاد شهید در چه مرحله ای 

از اجرا قرار دارد و کی به بهره برداری می رسد، وعده ای که هنوز خبر 

جدیدی از آن منتشر نشده است.

یک جانباز در این خصوص می گوید: خرداد سال جاری فرصتی پیش آمد 

تا از رییس بنیاد شهید در خصوص تأمین مسکن پیگیری کنم، وی به من 

گفت: »ما در پروژه های نیمه تمام زیادی حضور داریم و بنیاد شهید در 

برنامه های زیادی مشارکت داشته به همین خاطر با مشکل کمبود اعتبار 

مواجه هستیم.«

میثم اروز مدیرکل تسهیلات و رفاهی بنیاد شهید در تازه ترین صحبت 

خود از جزئیات طرح تسهیلات مسکن ایثارگران و  اختصاص 5 هزار 

سهمیه به وام مجددی ها گفته است.

وی می گوید: تسهیلات مسکن در قانون بودجه سال 1402 لحاظ نشده 

بود اما با پیگیری های قاضی زاده هاشمی از بانک مرکزی، سازمان برنامه و 

بودجه و دفر دولت نهایتاً این طرح توسط دولت به تصویب رسید.

اروز ادامه می دهد: در راستای اقدام مؤثر دولت به منظور مسکن دار 

کردن مردم، این مهم نیز از ابتدای سال در دستور کار بنیاد شهید قرار 

گرفت، لذا ارقام پیشنهادی این طرح توسط بنیاد در اختیار هیئت دولت 

قرار گرفت و در نهایت با بررسی کمیسیون های مربوطه و حمایت و 

مساعدت های دولت، طرح در تاریخ 30/07/1400 تصویب و در تاریخ 15 

آبان صادر شد.

وی می گوید: براساس این طرح، نرخ تسهیلات مسکن برای شهرهای با 

جمعیت بالای یک میلیون نفر 600 میلیون، مراکز استان ها 500 میلیون، 

شهرستان ها 400 میلیون و روستاها 300 میلیون تومان با کارمزد 4 درصد 

و اقساط 20ساله در نظر گرفته شده است.

مدیرکل تسهیلات بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان داشت: تمام جامعه 

هدف از جمله جانبازان با هر درصدی از جانبازی، همسران، فرزندان و 

والدین شهدا می توانند از این امتیاز بهره مند شوند، از این تعداد 5 هزار 

سهمیه شامل موارد خاص و افراد وام مجددی می شود.

به گفته اروز، افرادی که پیشر از تسهیلات مسکن استفاده و تا پایان سال 

1401 مبلغ را تسویه کرده اند اما اکنون فاقد مسکن و یا دارای مسکن 

نامناسب هستند با در نظر گرفتن دهک پایین درآمدی می توانند مجدداً 

از این تسهیلات استفاده کنند.

همچنین  تشخیص معیار و سنجش مسکن نامناسب و نامتعارف در 

چهارچوب دستورالعمل های بنیاد شهید و بانک مرکزی تعیین می شود و 

این تسهیلات قرار است در قالب وام خرید و ساخت مسکن به ایثارگران 

پس از تأیید شورای پول و اعتبار بانک مرکزی و تعیین سهمیه بانک های 

عامل اختصاص یابد.

جشن خودکفایی تولید 
کاغذ به زودی برگزار 

می شود

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: به زودی جشن 

خودکفایــی تولید کاغــذ را برگزار می کنیم و کاغذ ایرانی برای 

حمایت از حوزه نشر و مطبوعات عرضه می شــود.

محمد مهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی یکشنبه ۱۴ آبان 

برای ســومین بار در نشســت پاســخگویی بر خط مرکز ارتباطات مردمی 

حاضر شــد و پاسخگوی سوالات مردم بود.

اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در پاسخ به دغدغه های یکی 

از فعالان فرهنگی جبهه انقلاب از شــیراز گفت: شــورای فرهنگ عمومی 

اســتان فارس اولین شــورای فرهنگی بود که دو ســال قبل در آن سند 

فرهنگ عمومی را رونمایی کردیم امروز هم روز شــورای فرهنگ عمومی 

اســت که ۳۶ ســال اســت از عمر آن می گذرد اولین جلسه شورای فرهنگ 

عمومی هم صبح امروز به ریاســت رئیس جمهور برگزار شــد.

وی درباره احداث ســاختمان های ســینماها ادامه داد: در سفر اخیر 

دولت به فارس ۴ ســالن ســینما در شهر شــیراز افتتاح شد تا پایان امسال 

هم ۱۷ ســالن سینمای دیگر در اســتان فارس افتتاح می شود شهرهای 

بالای ۱۰۰ هزار نفر فاقد ســالن ســینما در دور دوم ســفرهای استانی 

دارای ســالن سینما می شوند..

در ادامه این فعال فرهنگی شــیرازی گفت: چند ســالن ســینما در اختیار 

حوزه هنری اســت که از ســال های قبل ســاخته شده بود این سالن ها 

مشــکلاتی با شــهرداری دارند که باید برطرف شوند.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه پاســخگوی یکی دیگر از فعالان 

فرهنگی شهرســتان فســا در اســتان فارس بود. این تماس گیرنده با بیان 

اینکه چند ماه اســت که هنوز رئیس اداره فرهنگ و ارشــاد شهرســتان 

منصوب نشــده خواســتار تعیین وضعیت مذکور شــد که وزیر ارشاد هم 

دســتور اقدام فوری داد و هم از مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســتان پیگیر 

شد.

نفر بعدی که بی واســطه با وزیر ســخن گفت: یکی از نویســندگان بانوی 

مطرح کشــور از اســتان کردســتان بود که قطع نخاعی است و ۱۶ کتاب 

چاپ شــده و ۳۶ کتاب آماده چاپ دارد.

وزیر ارشــاد دستور رســیدگی فوری به درخواست این بانوی نویسنده 

داشــت و قرار شــد کتاب های چاپ نشــده اش در اختیار اداره کل فرهنگ 

و ارشــاد کردســتان برای چاپ قرار گیرد به گفته وزیر ارشــاد این بانوی 

کردســتانی شــاعر هم هســت و رئیس جمهور در سفر اخیر به کردستان با 

فرهیختگان اســتان دیدار داشت.

این بانوی فرهیخته درخواســت خرید کتاب هایش را داشــت که وزیر 

فرهنگ و ارشــاد اســلامی اعلام کرد به نهاد کتابخانه های عمومی 

کشــور دســتور خرید تعدادی از آنها و توزیع در کشــور را داد همچنین 

اســماعیلی دســتور داد تا مشــکل بیمه این بانوی فرهیخته کردستانی از 

طریق صندوق هنر برطرف شــود.

تمــاس گیرنده بعدی بانوی کتابدار قرارداد ســاعتی نهاد کنابخانه های 

عمومی بود که مشــکلات نیروهای شرکتی و ســاعتی را به اطلاع وزیر 

فرهنگ و ارشــاد اسلامی رســاند؛ این بانوی کتابدار در خصوص مشکلات 

حقوق و مزایای کارکنان شرکتی و ســاعتی این نهاد نیز مســائلی مطرح 

کرد.

اســماعیلی پاســخ داد: به رئیس نهاد کتابخانه های عمومی موضوع را 

اطــلاع می دهــم همچنین با توجه به اینکــه نهاد کتابخانه های عمومی، 

یــک نهــاد عمومی غیر دولتی اســت، تابع حقوق و مزایای کارکنان دولت 

نمی شــود با این حال امســال ما دو بار افزایش حقوق را اعمال کرده ایم. 

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره درخواست مرخصی زایمان هم 

دســتور داد تا مقررات ذیل قانون جوانی جمعیت در راســتای افزایش 

فرزندآوری اجرایی شود.

تماس گیرنده بعدی آقای بازنشســته نیروهای مســلح از نوشهر بود، 

گفت: تعطیلات نوروز امســال ســفر عتبات عالیات با شرکت های زیارتی 

مصوب ســازمان حج و زیارت داشــتیم ولی شرکت مذکور پول مضاعف به 

عنوان تورهای پیمانکاری طرف قرارداد ســازمان حج و زیارت از زائران 

دریافت کرد اما خدمات آنها بســیار موهن به زائران بود.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با اعلام ناراحتی از اظهارات این زائر 

عتبات عالیات که مشــکلات و ســختی های زیادی در طول مســیر ایجاد 

شــده بود به مدیرکل بازرســی وزارت فرهنگ و ارشاد دستور رسیدگی 

فوری داد.

آخرین شــهروندی که با اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد بی واسطه 

ســخن گفت؛ یک فعال مطبوعاتی از خراســان رضوی بود که مشــکلات 

چاپ نشریه داشــت و هزینه های زیادی برای فعالان این صنف تحمیل 

شــده است و خواســتار حمایت از هزینه های خرید کاغذ نشریات شد. 

وزیر ارشــاد نیز به فرشــاد مهدی پور معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد 

دســتور حمایت از این فعال مطبوعاتی خراســان رضوی را صادر کرد.

اســماعیلی درباره کاغذ گفت: به زودی جشــن خودکفایی تولید کاغذ را 

در مازنــدران برگــزار می کنیــم و کاغذ ایرانی برای حمایت از حوزه نشر و 

مطبوعات عرضه می شود.



حدیث روز: 
امام علی علیه السلام

مَن كانتَ لَهُ فِكرةٌَ فَلَهُ في كُلِّ شَءٍ عِبرةٌَ .

هر كه انديشه اى داشته باشد، براى او در هر چيزى عبرتى 

است.
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حتما از جاذبه های گردشگری لرستان بازدید کنید

اســتان لرســتان یکی از اســتان های غربی کشــور ایران اســت. مرکز استان لرستان شهر خرم آباد است.از جمله شــهرهای این استان می توان به الیگودرز، 

ازنا، درود، بروجرد، الشــر، کوه دشــت، پل دخر، چقابل، نورآباد و غیره اشــاره کرد.این منطقه یکی از قدیمی ترین ســکونت گاه های بشر در ایران 

اســت. اســتان لرســتان طبیعت بســیار زیبایی دارد و پدیده های طبیعی آن چشــم هر انســانی را به خود جذب می کند.اگر اهل طبیعت گردی و 

ماجراجویی باشــید حتما باید به این اســتان سر بزنید و از جاذبه های دیدنی آن بازدید کنید.یکی از دیدنی ترین جاذبه های طبیعی شــهر پل دخر غار 

کلماکره نام دارد. این غار یکی از اسرارآمیزترین غارهای تاریخی در ایران است.داســتان های بســیاری درباره این غار روایت می شــود و گفته شــده که 

ششــمین گنجینه بزرگ جهان در داخل این غار مدفون شده اســت.قدمت این غار تاریخی به حدود ۲۷۰۰ ســال پیش بازمی گردند. برخی معتقدند که 

ثروت پادشاهان دوران هخامنشی و ساسانی در این غار پنهان شده است.طبق یکی از داستان هایی که درباره گنجینه های مدفون شده غار کلماکره گفته 

شده، کوروش پس از تصرف بابل و بین النهرین تمام ثروت معابد بابل را از شوش به این غار می آورد و در آن پنهان می کند.

طبق روایتی دیگر گنجینه های مدفون شده در این غار به کوه های پل دخر منتقل شد و برای حفاظت از آن ها ۴ نگهبان برگزیده شد.نکته جالب 

اینجاست که اسکلت این ۴ نگهبان در سال های گذشته پیدا شده است.در غار کلماکره پدیده های طبیعی بسیار زیبا و جذابی وجود دارد. این غار از ۴ 

تالار نسبتاً بزرگ تشکیل می شود. درون هرکدام از این تالارها ستون های رسوبی زیبایی وجود دارد.ارتفاع برخی از این ستون ها به ۱۵ مر می رسد.

از پدیده های طبیعی دیگر این غار می توان به حوضچه های پرآب، دهلیزها، حفره ها، استالاکتیت ها، استالاکمیت ها و سقف آویزهای زیبا و جذاب آن 

اشاره کرد.اشیای باستانی زیادی از این غار پیدا شده است که از جمله آن ها می توان به پیکره ها، بشقاب ها و تکوک های ارزشمند اشاره کرد.

بیشر اشیاء پیدا شده از غار کلماکره در موزه های خارج از کشور مثل موزه لوور در فرانسه و بریتانیا نگهداری می شود.

یکی از دیدنی ترین کوه های استان لرستان در شهرستان دورود قرار گرفته است و با نام قارون شناخته می شود. ارتفاع این کوه به ۲۹۵۰ مر می رسد.

این کوه در جنوب شهرستان دورود قرار دارد. اگر قصد صعود به قله این کوه زیبا را دارید، باید به ایستگاه راه آهن قارون بروید و منتظر قطار محلی 

اندیمشک-دورود بشوید یا از طریق جاده آسفالته روستای پیر عبدالله اقدام به صعود کنید.در مسیر صعود به قله کوه قارون به چندین چشمه 

برمی خورید که نام دو تا از آن ها پرویز و صیاد است.گهر بدون اغراق یکی از زیباترین دریاچه های ایران است. سالانه هزاران گردشگر برای دیدن 

این دریاچه مسحورکننده راهی لرستان می شوند. برای رسیدن به گهر اول باید خودتان را به شهر دورود برسانید.از آنجا حدود ۳۵ کیلومر تا دریاچه 

فاصله دارید. دارید فکر می کنید چرا باید این مسیر را طی کنید و دریاچه را از نزدیک ببینید؟ سوال خوبی است!گهر با ۸۵ هکتار یکی از بزرگرین 

دریاچه های آب شیرین کشور است.تنوع بی نظیر گونه های گیاهی و جانوری گهر در هر جایی پیدا نمی شود.از درختان پسته، بلوط، بید، گلابی، انجیر، 

زالزالک، انواع گل ها تا حیوانات حفاظت شده بز، آهو، پلنگ، خرگوش در این منطقه زندگی می کنند. از همه مهم تر گهر در کنار آلپ ایران، یعنی کوه 

اشرانکوه قرار گرفته.

برای طبیعت گردان هوای پاک و بی نظیر، آب زلال و شفاف، ساحل ماسه ای و صخره ای، بهرین فضای کمپینگ را فراهم کرده است. پس اگر دلتان 

می خواهد طبیعت لرستان را در یک پکیج کامل تماشا کنید حتما برنامه گهر را به لیستتان اضافه کنید.

منحصر به فردترین جاذبه تاریخی بروجرد

مســجد جامع بروجرد، به عنوان یکی از معادن گران بهای هنر و معماری اســلامی و باســتانی در کشــور شــناخته می شــود و نمونه ای بارز از آثار ارزشمند 

معماری ایرانی اســت.این مســجد شــاهکاری از هنر معماری اســلامی به همراه جنبه های هنری و تاریخی منحصربه فرد است.

معماری شــگفت انگیز این مســجد که در زبان محلی به آن »مچد جمه« نیز می گویند، به همراه زیبایی های اجزای داخلی آن، هر ســاله گردشــگران 

زیادی را به ســوی خود جذب می کند و آن را به یکی از مقاصد مهم گردشــگری بروجرد تبدیل کرده اســت.بروجرد یکی از جذاب ترین شــهرهای 

کشــور اســت که در ســمت غرب واقع شــده و با توجه به فرهنگی غنی و مردمان مهمان نوازی که دارد بســیار در بین گردشــگران محبوب به شــمار می 

رود.این شهرســتان در منطقه ای کوهســتانی رشــته  کوه های زاگرس قرار گرفته و دومین شــهر پرجمعیت و بزرگ اســتان لرســتان را تشکیل داده است.

در شهر بروجرد و پیرامون این منطقه  ی جالب و دیدنی، آثار باستانی متعددی از جمله تپه  های باستانی و کهن مشاهده می  شود، که برخی از تاریخ 

 نگاران و باستان  شناسان قدمت آن  ها را از دوران قبل تاریخ تا عصر امروز، تخمین زده  اند.پس از این که اسلام وارد ایران شد و به طور رسمی دین 

کشور شد بسیار از مکان های مذهبی زرتشتی و آتشکده هایی که در ایران وجود داشت رفته رفته تبدیل به مسجد شد و مسجد جامع بروجرد هم 

یکی از آن ها بوده و این بنا بر روی آتشکده ی زرتشتیان ساخته شده است.مسجد جامع بروجرد یکی از مساجد زیبایی است که در محله ی قدیمی 

شهر بروجرد واقع شده و بنای آن بر روی یک آتشکده بنا گردیده است.معماری این مسجد ترکیبی از سبک معماری باستانی و اسلامی می باشد.

مسجد جامع بروجرد جز یکی از منحصر به فردترین جاذبه های گردشگری لرستان به شمار می رود و قدمت آن به قرون دوم و سوم قمری بر می گردد 

و با دستکاری هایی در یک آتشکده ی بزرگ ساسانیان نیز بنا گردیده است.مسجد جامع بروجرد مجموعه ای است که شامل مسجد، آب انبار، ساختمان 

غریب خانه، میدان و دیگر متعلقاتی که مربوط به مسجد می شود است که متاسفانه در حال حاضر چیزی از آن ها باقی نمانده است.

بنای مسجد جامع از نظر شکل از نوع مساجد تک ایوانی است که دارای دو در ورودی در قسمت های شرقی و غربی است.بنا شامل یک حیاط مرکزی، 

ایوان، فضای گنبدخانه و شبستان های اطراف آن و یک شبستان وسیع زمستانی در طرف شمال حیاط مرکزی است.بنابر شواهد موجود، صفویان، زندیان 

و قاجاریان تعمیرات بنیادی در مسجد انجام داده و بخش هایی به آن افزوده اند.مسجد جامع بروجرد که در واقع ترکیبی از معماری اسلامی و باستانی 

)ساسانی( است، از انواع مساجد تک ایوانی است.به صورتی که این ایوان از یک قسمت میانی به ابعاد ۱۰ در ۱۰ و دو قسمت کناری به ابعاد ۱۰ در 

۲۰ مر تشکیل شده است.بخش قدیمی تر مسجد جامع بروجرد، شامل گنبدخانه ای است که در ضلع جنوبی این مجموعه واقع شده است. معماری 

این قسمت با چارطاق های دوران ساسانی اشراکات فراوانی دارد.چهارطاق یا چهارطاقی به بناهایی با قاعده ی مربع گفته می شود که از چهار پایه با 

چهار طاق تشکیل شده اند.چهارطاقی عموماً در بسیاری از بناهای باستانی اعم از کاخ ها، مسجدها، امامزاده ها، نیایشگاه ها، کلیساها دیده می شود که 

صحن اصلی و اتاق میانی این بناها با معماری چارطاق طراحی و ساخته شده است.همچنین ارتفاع گنبدخانه از سطح زمین حدود ۲۰ مر است و پی 

دیوارهای آن از سنگ سیاه مورق و سنگ لاشه با ملات آهک پوشیده تشکیل شده است.مسجد جامع بروجرد دارای دو درب، یک درب غربی )ساخته 

شده در دوره ی صفویان( و یک درب شرقی است که هردو به صورت غیرمستقیم به صحن اصلی باز می شوند.

همچنین درب شرقی که در کنار بازار زغال فروش ها قرار دارد، دارای طرح ها و نقوش زیبایی است و از دیدنی های این مسجد به حساب می آید.

اضافه شدن احراز هویت 
ایمیلی به واتس اپ

از بعضی از کاربرانی که از نســخه آزمایشــی بتا واتس اپ 

اســتفاده می کنند، خواســته شده است تا حساب هایشان را 

با اســتفاده از ایمیل های شــخصی خود تائید کنند.

با این حال به نظر می رســد که این ویژگی به صورت محدود عرضه 

شــده باشــد، زیرا فقط تعداد کمی از کاربران نســخه بتای واتس اپ، این 

ویژگــی جدید را گزارش کرده اند.

پیش از این گزارش های اولیه درباره احراز هویت ایمیلی منتشر شده بود 

که طبق این گزارشات، تیم واتس اپ از ماه اوت روی یک سیستم احراز 

هویت ایمیل مشغول کار بوده است. هدف روش جدید احراز هویت، 

اعمال یک لایه امنیتی دیگر در حساب های کاربران بوده است و هک 

کردن حساب ها را اندکی دشوارتر می کند.

اگرچه در حال حاضر این ویژگی کاملاً محدود عرضه شده است، انتظار 

میرود که این سیستم تایید به زودی به همه کاربران برسد. در خصوص 

خود روش تائید، به نظر میرسد یک فرآیند ساده باشد و تنها لازم است 

کاربران نشانی ایمیل خود را وارد کرده و منتظر تایید در اینباکس ایمیل 

باشند.

راه اندازی اینترنت ۵۰ گیگابیت برثانیه  در آمریکا با 
قیمت نجومی

مشــریان Ziply عــلاوه بــر پرداخــت هزینــه ی ماهانه ی ۹۰۰ دلاری برای خرید اینرنت با سرعت ۵۰ گیگابیت برثانیــه، باید روتر مخصوصی را هم تهیه 

کننــد. ایــن ISP محصولــی بــه نام 2XQ -12XS -1G -MikroTik Cloud Core CCR2216 را برای اتصال به سرویس جدیدش توصیه کرده اســت؛ 

قیمــت مــودم مذکــور ۲,۴۰۹ دلار اســت. ایــن روتر ۱۶ گیگابایت رم داخلی دارد و البتــه باید ۶۰۰ دلار هم برای نصب آن پرداخت کنید.

نکات مهمی درمورد سرویس اینرنت پرسرعت ۵۰ گیگابیت برثانیه ی Ziply وجود دارد. این شرکت هشدار می دهد که سرعت اتصال به اینرنت برای 

هر کاربر می تواند متفاوت باشد و سرعت اعلامی برای اتصالات سیمی است. به هر حال استاندارد وای فای ۷ میتواند به حداکثر سرعت ۴۶ گیگابیت 

برثانیه دست یابد و احتمالاً مودم های مبتنی بر این فناوری، برای اتصال بی سیم به سرویس Ziply مناسب خواهند بود.خدمات خانگی Ziply بسیار 

سریعر از سرویس ۵ گیگابیت برثانیه ی AT& T و ۱۰ گیگابیت برثانیه ی Fontier Xfinity است. گوگل نیز اخیراً با سرویس Fiber خود اینرنت ۲۰ 

گیگابیت برثانیه را با روترهای وای فای ۷ آزمایش کرد که البته همچنان سرعتی پایین تر از Ziply دارد. بنظر میرسد تعداد افرادی که واقعاً به اینرنت 

۵۰ گیگابیت برثانیه نیاز دارند کم باشد؛ شرکت ارائه دهنده ی این سرویس می گوید چنین سرعت بالایی به آینده اشاره دارد و ازطرفی این اطمینان را 

ایجاد می کند که زیرساخت ها توانایی خدمات دهی به جوامع کاربران را طی دهه های آینده دارند.

برند چینی دایون از 
خودروی سدان یوان هنگ 

Y6 رونمایی کرد

ســدان لوکس دایون یوان هنگ Y6 روی پلتفرم BHD توســعه پیدا کرده 

اســت؛ شرکت یوان هنگ در توســعه این پلتفرم با شرکت های هواوی 

و بوش نیز همکاری داشــته اســت. طول این ســدان به ۵۲۷۰ میلی مر، 

عــرض آن ۲۰۰۰ میلــی مــر، ارتفاع آن ۱۵۰۰ میلی مر و فاصله محوری آن 

نیز به ۳۱۱۳۰ میلی می رســد.

سانروف پانورامیک بسیار بزرگ، درهای بدون فریم، دستگیره درهای 

مختفی و استایل فست بک به عنوان ویزگی های مهم ظاهر این خودرو 

محسوب می شوند.مشریان چینی می توانند دایون یوان هنگ Y6 را در 

مدل های تک موتور عقب محرک و دو موتور تمام چرخ محرک خریداری 

کنند که هر دو نسخه از باتری های لیتیومی بهره می برند. مدل تک 

موتور به یک پیشرنه الکریکی ۲۵۰ کیلوواتی با گشتاور ۴۰۰ نیوتن مر 

مجهز شده است.برای این نسخه امکان سفارش باتری ۸۸.۴۲ و ۱۰۰ 

کیلووات ساعتی نیز فراهم شده است. این سدان چینی با یکبارشارژ کامل 

میتواند مسافتی برابر با ۷۲۰ تا ۸۱۰ کیلومر را بسته به نوع باتری طی 

کند. این خودرو ظرف مدت ۵.۹ ثانیه نیز از صفر به سرعت ۱۰۰ کیلومر 

برساعت دست پیدا خواهد کرد.نسخه دو موتوره یوان هنگ Y6 نیز 

در دو مدل قابل سفارش است. نسخه ضعیف تر از قدرتی برابر با ۵۰۰ 

کیلووات و گشتاور ۷۴۵ نیوتن مر بهره می برد و نسخه قدرتمندتر نیز 

قدرتی معادل ۵۲۰ کیلووات و گشتاور ۸۵۰ نیوتن مر را به همراه دارد.

برای این خودروها سه پکیج باتری ۸۸.۴۲ کیلووات ساعت )با برد ۶۲۰ 

کیلومر(، ۱۰۰ کیلووات ساعت )با برد ۷۲۰ کیلومر( و ۱۵۰ کیلووات 

 Y6 ساعت )با برد ۱۰۲۰ کیلومر( در نظر گرفته شده است. یوان هنگ

در مدل قدرتمندتر دو موتوره ظرف مدت ۳.۲ ثانیه از صفر به سرعت 

۱۰۰ کیلومر برساعت دست پیدا می کند.دایون یوان هنگ Y6 میتواند به 

حداکثر سرعت ۲۰۵ کیلومر برساعت دست پیدا کند. همچنین این خودرو 

قادر به پشتیبانی از شارژ ۸۰۰ ولتی بوده که با آن میتوان با ۱۰ دقیقه 

شارژ مسافتی برابر با ۳۰۰ کیلومر را طی کرد.
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اقتصاد

بانک مرکزی در بازار ارز خط قرمز دارد/ قطعاً جهش 
نرخ ارز نخواهیم داشت

شاهین شایان آرانی با اشاره به اثر اخبار بر بازار ارز به عنوان عامل روانی تأثیرگذار بر نرخ ها، عنوان کرد: خبرهای منفی با انتشار سریع در فضای 

مجازی، بر روند بازار ارز مؤثر است.

این تحلیلگر مسائل مالی اظهار داشت: جنگ اخیر غزه در خاورمیانه به انتظارات افزایشی نرخ ارز در بازار دامن زد و ما در اینجا با عامل روانی مواجه 

بودیم که البته به این معنا نیست که نرخ ارز باید افزایش پیدا کند.

شایان آرانی افزود: منظور این است که این گونه فشارها در تمامی کشورها وجود دارد، ولی ما یک مرجع رسمی به نام بانک مرکزی داریم که وظیفه 

بازارسازی و کنترل نرخ ارز را به عهده دارد.

به گفته وی، با فشارها برای صعود نرخ ارز به دلایل روانی و...، بانک مرکزی به خوبی وارد عمل می شود و به درستی مدیریت بازار ارز را انجام می دهد.

این تحلیلگر مسائل مالی تأکید کرد: به نظرم بانک مرکزی در شرایط فعلی و همچنین ماه های اخیر توانسته است که نرخ ارز را در آستانه و محدوده 

مشخصی کنترل و مدیریت کند. هرچند نرخ ارز نوساناتی را داشته، ولی این نوسانات طبیعی و نرمال است.

شایان آرانی با اشاره به اینکه نکته مهم در شرایط فعلی این است که بانک مرکزی توان ذخایر ارزی مناسب، اقتدار و اختیار لازم را برای مدیریت مؤثر 

بازار ارز دارد، گفت: همچنین در زمان مناسب نیز تدبیر و درایت خود را اعمال خواهد کرد.

وی اضافه کرد: موضوع حائز اهمیت این است که بانک مرکزی توانسته است با وجود همه فشارها و عوامل واقعی و روانی، بازار ارز را مدیریت و 

جهش نرخ دلار را مهار کند. این که برخی تصور کنند که جهش ارزی خواهیم داشت، باید تأکید کنم که این گونه نیست و بازار ارز تحت مدیریت بانک 

مرکزی قرار دارد.

به گفته این تحلیلگر مسائل مالی: در حقیقت یک نهادی وجود دارد به اسم بانک مرکزی که در زمان مناسب وارد می شود و بر اساس سیاست های 

کارشناسی و فنی خود، جهش ارزی را مهار و کنترل می کند. در مدت یک ساله اخیر نیز، اقدامات بانک مرکزی برای مدیریت و کنترل نرخ ارز مؤثر واقع 

شده است.

وی این نکته را نیز افزود که بانک مرکزی یک خط قرمزی را در بازار ارز دارد که اجازه نمی دهد نرخ ارز از یک محدوده مشخصی بالاتر برود و از این 

طریق، کنترل بازار ارز را در اختیار دارد.

خودروسازان بابت تولید خودرو پرمصرف جریمه باید 
بدهند

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت، گفت: در آئین نامه ماده ۳ قانون ساماندهی صنعت خودرو که اخیراً تصویب شد، 

خودروسازان موظف شده اند بابت تولید خودروهای پُرمصرف جریمه پرداخت کنند.

»عبدالله توکلی لاهیجانی« گفت: در آئین نامه ماده 3 قانون ساماندهی صنعت خودرو که اخیراً تصویب شد، خودروسازان موظف شده اند بابت تولید 

خودروهای پرُمصرف جریمه پرداخت کنند.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت، افزود: در این آئین نامه خودروسازان موظف شدند سبد مصرف سوخت محصولاتشان را به گونه ای 

مدیریت کنند تا در کنار تولید خودروی پرمصرف، یک خودروی کم مصرف هم تولید شود یعنی جمع مصرف سوخت تولیدات هر خودروساز از یک حد 

مشخصی فراتر نرود، وگرنه جریمه خواهد شد.

وی ادامه داد: این آئین نامه با الگوبرداری از کشورهای پیشرو در صنعت خودرو تدوین شده است و عوائد حاصل از این جریمه ها به توسعه حمل و 

نقل عمومی و توسعه خودروهای برقی اختصاص خواهد یافت.

توکلی گفت: حد مجاز سبد مصرف سوخت خودروسازان به صورت سالانه در یک کارگروه با حضور اعضایی از سازمان محیط زیست، سازمان ملی 

استاندارد، وزارت صمت و… تعیین می شود.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت با اشاره به سیاست های کاهش مصرف سوخت اظهار کرد: مصوبه دیگری هم از سوی هیئت وزیران داریم 

که بر اساس آن خودروسازان موظف هستند سبد مصرف سوخت خود را سالانه 5 درصد کاهش دهند.

وام یک میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومانی برای خرید 

خانه یا اجاره؟

به تازگی گزارشی توسط مرکز آمار ایران از بازار مسکن تهران منتشر 

شده که طبق آن، متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در شهریور 

ماه امسال، حدوداً ۸۱ میلیون تومان عنوان شده است که طبق آخرین 

آمار بانک مرکزی ایران قیمت هر مترمربع مسکن در مهر ماه ۱۴۰۲ نیز 

۷۶ میلیون و ۶۰ هزار تومان عنوان شده است. در راستای اجرای قانون 

»حمایت از خانواده و جوانی جمعیت«، بانک مسکن نیز اعلام کرد که 

سقف تسهیلات خرید و تعمیر مسکن از محل اوراق ممتاز به ازای حداکثر 

۴ فرزند زیر ۲۰ سال را افزایش داده است.سقف تسهیلات قابل استفاده 

زوجین در شهر تهران از محل اوراق ممتاز برای خرید مسکن یک میلیارد 

و ۶۰۰ میلیون تومان و جعاله مسکن ۳۲۰ میلیون تومان است که جمعاً 

یک میلیارد و ۹۲۰ میلیون تومان می شود که باید بررسی با این مبلغ یک 

خانواده ۶ نفری چه متراژی می تواند خریداری کند.

این در حالی است که بر اساس ضوابط و دستورالعمل های شهرداری 

تهران، سرانه سکونت به ازای هر نفر ۱۷.۵ متر مربع است که بر اساس 

این فرضیه یعنی یک خانواده ۶ نفر حداقل باید در یک خانه ۱۰۵ متری 

زندگی کند که اگر این متراژ را در عدد ۷۶ میلیون تومان بانک مرکزی 

ضرب کنیم، برای خرید خانه مسکونی در تهران با حداقل متراژ، باید 

مبلغی معادل هفت میلیارد و ۹۸۰ میلیون تومان هزینه کرد و ماهی ۳۵ 

میلیون تومان نیز قسط داد.این روزها نظرات متعددی برای رونق بازار 

مسکن و افزایش قدرت خرید مردم از طریق مجلس، دولت یا بخش 

خصوصی مطرح می شود که به نظر می رسد همگی آن ها، راه حل های 

موقت و مقطعی باشند که معضلات مسکن باید ریشه ای حل شود.

یکی از مباحثی که این روزها بسیار سر زبان ها افتاده، ساخت خانه های 

۲۵ متری است که مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران می گوید: هیچ 

برنامه ای برای ساخت وساز مسکن با متراژ ۲۵ متر مربعی نداریم. حال 

می خواهیم بدانیم در شرایط فعلی، به فرض ساخته شدن خانه های ۲۵ 

متر مربعی، چه مبلغی برای خرید آن ها باید پرداخت؟

با یک حساب سرانگشتی متوجه خواهیم شد برای خرید حداقل متراژ 

۲۵ متری که این روزها از طرف مدیرعامل اتحادیه تعاون های عمرانی 

تهران مطرح شده و تمامی سازمان های دولتی آن را تکذیب کرده اند؛ 

بر اساس قیمت اعلامی بانک مرکزی، باید یک میلیارد و نهصد میلیون 

تومان پرداخت کرد.این در حالی است که خشایار باقرپور طراح مسکن 

اقتصادی مدعی شده، خانه های ۲۵ متری را تماماً مبله و با قیمت یک 

میلیارد تومان تحویل خواهد داد. حال این سوال در ذهن اکثر افراد 

جامعه ایجاد خواهد شد که چرا دولت با توجه به آمار بالای تورم مسکن، 

افزایش قیمت ها و کم شدن قدرت خرید مردم با این طرح که می تواند 

نیاز بخشی از مردم را تأمین کند و تأثیر بسزایی در رونق ازدواج جوانان 

داشته باشد، مخالف است و از طرفی این طرح برای خانواده هایی با 

جمعیت دو نفر و در جهت تسهیل ازدواج جوانان مطرح شده که پس از 

ازدواج، زوجین بتوانند زندگی خود را در آن آغاز کنند.

لازم به ذکر است که برخی تمهیدات همچون تخصیص وام ۲ میلیاردی 

این روزها توجه بسیاری را به خود جلب کرده است، بسیاری از منتقدان 

می گویند برای دریافت این وام ابتدا باید ۳۴۸۰ برگه اوراق حق تقدم 

مسکن خریداری کرد که با نرخ امروز )حدود ۱۰۲ هزار تومان( متقاضیان 

واجد شرایط که دارای ۴ فرزند زیر ۲۰ سال هستند، حدود مبلغی معادل 

۳۹۱ میلیون تومان می شود.پس از ۱۰ ماه، آمارهای تحولات بازار مسکن 

که برای ۱۰ ماه انتشار آن متوقف شده بود، دوباره به روز شده است. 

بر اساس داده های جدید، رشد نقطه ای قیمت مسکن از مهر سال گذشته 

وارد یک روند صعودی شد تا جایی که در اردیبهشت ۱۴۰۲ به بالاترین 

سطح ۳۰ ماهه خود رسید. البته این روند صعودی دوام نداشت و از 

خرداد ماه رشد نقطه به نقطه قیمت مسکن در پایتخت کاهش یافت و 

کاهشی که می توان گفت در مهر ۱۴۰۲ از سرعت آن کاسته شده است.

بررسی تعداد معاملات مسکن در پایتخت نیز نشان می دهد که در یک 

سال گذشته، تنها در مرداد ۱۴۰۲ رشد نقطه ای معاملات مسکن تهران 

به بالای ۱۵ درصد رسیده است. به بیان دیگر، به نظر می رسد افزایش 

قیمت مسکن در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ و دو ماه ابتدایی ۱۴۰۲ بازار 

مسکن را وارد رکود کرده است. گزارش تحولات بازار مسکن که انتشار آن 

توسط بانک مرکزی از آذر ۱۴۰۱ متوقف شده بود، دوباره منتشر شده و 

آمارهای قیمت و تعداد معاملات مسکن تهران را به روز کرده است.

فرهاد بیضایی کارشناس مسکن با اشاره به اینکه وام یک میلیارد و ۹۲۰ 

میلیون تومانی قدرت خرید مسکن مردم جامعه را افزایش نمی دهد، 

گفت: برای دریافت این وام شرایط سختی در نظر گرفته شده و بیشتر 

جنبه فعالیت های رسانه ای برای سیاست های دولت در راستای اجرای 

طرح جوان سازی جمعیت است و هر خانواری که ۴ فرزند به بالا داشته 

باشد می توانند از این وام استفاده کنند.

این کارشناس مسکن در ادامه تاکید کرد: شرایط اعطای چنین تسهیلاتی 

محدود است و تعداد مخاطبی که طرفدار چنین اقساطی هستند اندک 

هستند و قطعاً تأثیر بسزایی در بازار مسکن نخواهد داشت. در حوزه 

تسهیلات خرید با توجه به بالا بودن نرخ اقساط و سود تسهیلاتی که 

خریداری در نظر گرفته شده است موجب می شود تا افراد جامعه از 

این نوع وام استقبال نکنند در نتیجه قدرت خرید مسکن مردم تغییری 

نخواهد کرد.

حمل ونقل نازپرورده 
جاده ای اجازه نفس 

کشیدن به ریل را نداده 
است

سبحان نظری دبیر انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی با بیان 

این که گازوئیل با قیمت تقریبا صفر فروخته می شود و سهمی در کرایه 

حمل ندارد، اظهار کرد: فرض کنیم فردا بیدار شدیم دیدیم قیمت گازوئیل 

2000 تومان شده است. چه اتفاقی برای کرایه حمل می افتد؟

وی ادامه داد: در حمل ونقل ریلی 14 تومان اضافه می شود، یعنی 600 

تومان 614 تومان می شود. اما به قیمت حمل جاده ای 84 تومان اضافه 

می شود یعنی 734 تومان. اگر نرخ گازوئیل 16 هزار تومان شود، یعنی 

تقریباً 32 سنت دلار. می دانیم  در کشورهای اطراف 3 برابر این نرخ 

گازوئیل به فروش می رسد.

وی افزود: در این صورت کرایه حمل ریلی ناشی از گران سازی ازوئیل 712 

تومان افزایش می یابد یعنی تقریباً 17 درصد. کرایه حمل ونقل جاده ای از 

650 تومان فعلی به 1322 تومان افزایش می یابد.

دبیر انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی به مثالی اشاره کرد و 

گفت: فرض کنیم در یک مسیر 1000 کیلومتری )سنگان-مبارکه( یک تن 

با کامیون 650 هزار تومان )قیمت کنونی گازوئیل(، اما در صورت افزایش 

نرخ گازوئیل به 16 هزار تومان کرایه یک میلیون و 300 هزار تومان می 

شود.نظری بیان کرد: این نشان می دهد کم مصرف بودن ریل را به رخ 

حمل ونقل جاده ای می کشد. نتیجه گران سازی قیمت سوخت چه می شود؟ 

اگر از قبل برای آن آماده نشده باشیم نتیجه این می شود که رانندگان به 

طرق مختلف درخواست افزایش قیمت می کنند.

وی تصریح کرد: الان صنعت ریلی 4 برابر مقدار بار کنونی حمل شده از 

طریق ریل، تقاضا برای حمل داریم، اما این ظرفیت در شبکه ریلی وجود 

دارد. در اصطلاح بار ریل پسند 4 برابر مقدار کنونی است.

وی به تعداد ناوگان مورد نیاز و کمبود کنونی در شبکه ریلی اشاره 

و اظهار کرد: به خاطر نازپرورده بودن بخش حمل ونقل جاده ای، 

بخش حمل و نقل ریلی نتوانسته خیلی نفس بکشد. حمل ونقل ریلی 

توجیه پذیری زیادی برای سرمایه گذاران نداشته است.

گزارش روزانه بورس 
۱۶ آبان/ رشد ۲۱ هزار 
واحدی شاخص و ورود 

پول حقیقی ها

بازار سرمایه چهارمین روز کاری هفته را با رشدی بیش از ۲۱ 

هزار واحدی به پایان رساند و پس از مدت ها شاهد ورود 

پول حقیقی ها بود.

بازار سهام چهارمین روز کاری هفته را اگر چه متعادل آغاز کرد اما رفته 

رفته شاهد ورود پول حقیقی ها بود و توانست رشد خوبی را ثبت کند.

بنابراین در پایان معاملات امروز شاخص کل بورس اوراق بهادار با رشدی 

21 هزار و 823 واحدی به 2 میلیون و 52 هزار واحد رسید و توانست 

خود را در کانال 2 میلیون و احدی تثبیت کند. همچنین  نیز شاخص کل 

هم وزن نیز با رشدی رشدی 11 هزار واحدی به ارتفاع 696 هزار واحد 

رسید.گفتنی است سه نماد »فولاد«، »فملی« و »خودرو« بیشترین تأثیر در 

شاخص کل بورس و سه نماد »خاور«، »انتخاب« و »هرمز« بیشترین تأثیر 

را در شاخص فرابورس داشته اند، همچنین سه نماد »ذوب«، »خگستر« 

و »شستا« سه نماد پرتراکنش بازار بورس و سه نماد »کرمان«، »خاور« و 

»فزر« سه نماد پرتراکنش در بازار فرابورس در روز جاری بودند.

لازم به ذکر است که ارزش معاملات خُرد در بازار امروز مورخ 9 آبان ماه 

1402، مبلغ 6 هزار میلیارد تومان بود. گفتنی است حقیقی ها در روز 

جاری حدود 350 میلیارد تومان به بازار سهام تزریق کردند.

در بازار امروز 377 نماد در محدوده مثبت و 60 نماد در محدوده منفی 

و در بازار فرابورس 246 نماد در محدوده مثبت و 82 نماد در محدوده 

منفی معامله شدند.
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اجتماعی و ورزشی

ساخت بزرگترین تونل 
شهری در تهران در طول 

۹.۸ کیلومتر/ افزایش 
خطوط متروی تهران از 
۲۵۹ کیلومتر به ۲۸۳ 

کیلومتر

علیرضا زاکانی؛ شهردار تهران در ارتباط با گزارش دستاوردهای سفر تیم 

مدیریت شهری پایتخت به کشور چین با بیان اینکه خطوط زیرزمینی 

مترو در حال افزایش است، اظهار کرد: در سفر چین قرارداد اجرایی 791 

واگن منعقد شد بنا بر این شد که 8 رام قطار شامل 56 واگن به صورت 

آماده وارد کشور شود و 10 رام نیز به صورت قطعات وارد کشور شود و 

به نوعی 55 درصد داخلی سازی صورت بگیرد و با 25 درصد افزایش میزان 

قرارداد 791 واگن به ناوگان مترو وارد شود و نخستین قطار 12 ماه آینده 

وارد خواهد شد.

وی با بیان اینکه »با کمبود قطار روبه رو هستیم«، تصریح کرد: سرفاصله  

حرکت قطارها بالاست و مردم در فشار هستند؛ مطلوبیت به گونه ای 

است که روزانه دو میلیون نفر با مترو سفر می کنند. امیدواریم با تأمین 

واگن ها به سه میلیون نفر در روز افزایش پیدا کند. اتفاقاتی که افتاده 

باعث می شود خطوط توسعه یابد و ملحقات خط 4، 6 و 7 تا دو سال 

آینده تکمیل خواهد شد.

زاکانی اضافه کرد: خط 8، 9، 10 و 11 را نیز در دستور داریم. تا پایان 

سال عملیات اجرایی خط 10 در سه جبهه کاری ادامه پیدا می کند. خط 

9 نیز در نیمه دوم امسال آغاز می شود. برای خط 11 با شرکت های چینی 

و داخلی قرارداد بسته ایم. امسال عملیات عمرانی آنها آغاز خواهد شد. با 

طرف چینی برای خط هشت تفاهم کرده ایم و قرار شده سال آینده آن را 

دنبال کنیم. براساس برنامه ای که وجود داشت بایستی تا سال 1420 باید 

مترو تهران به اتمام می رسید که با برنامه ما در سال 1410 به اتمام خواهد 

رسید.

در 26 ماه مسؤلیت، 259 کیلومتر متروی تهران را به 283 

کیلومتر افزایش دادیم؛ ماهی یک کیلومتر
شهردار تهران با بیان اینکه پشتیبانی مالی این قراداد در هفت سال قبل 

انجام نشده بود و طرف چینی از آن ناامید شده بود که خوشبختانه 

امروز فعال شد، اظهار کرد: کل واگن های ما حدود یک هزار و 100 

دستگاه در هفت خط مترو تهران است. در کنار این قراداد، 259 واگن 

دیگر و همچنین 113 دستگاه واگن داخلی تحت عنوان قطار ملی با 

مشارکت جهاد  دانشگاهی، مپنا، شهرداری تهران و بخش خصوصی 

پیگیری می شود. مجموع این واگن های جدید تهران را دارای هزار و 163 

واگن جدید )علاوه بر 1100 واگن قبلی( خواهد کرد که تقریباً دو برابر 

همه 25 سال گذشته است.

زاکانی با اعلام اینکه متروی تهران دهه 70 به افتتاح رسیده است، 

خاطرنشان کرد: ما 26 ماه و چهار روز در شهرداری مشغول به کار 

هستیم و 259 کیلومتر خط را تحویل گرفتیم و امروز به 283 کیلومتر 

رسیده که به عبارتی ماهیانه یک کیلومتر خط اضافه شده است. پرند نیز 

با 21 کیلومتر تا اوایل ماه آینده به بهره برداری می رسد و به بیش از 300 

کیلومتر خواهد رسید. ما از رکورد ماهیانه یک کیلومتر ایجاد خطوط عبور 

خواهیم کرد.

شکل گیری کارگروه مشترک به منظور توسعه خواهر خواندگی 

تهران و پکن
وی با اشاره به سایر دستاوردهای سفر تیم مدیریت شهری به چین، 

تصریح کرد: در چین در هشت سرفصل دستاورد داشتیم، سرفصل اول 

در حوزه دیپلماسی عمومی بود. ما به دعوت  شهردار پکن برای حضور 

در اجلاسیه »یک کمربند، یک جاده« در چین حاضر شدیم، در این سفر 

گروه کاری مشترک برای توسعه خواهرخواندگی تهران و پکن شکل گرفت.

شهردار تهران با بیان اینکه در حوزه مالی قرارداد 791 واگن به ارزش یک 

میلیارد دلار عملیاتی شد، گفت: زمان تحویل از 23 ماه به 12 ماه رسید و 

از سویی دیگر قرارداد پشتیبانی مالی منعقد کردیم. چینی ها یک میلیارد 

و 40 میلیون دلار از حمل و نقل ما با تنفس یک تا سه ساله پشتیبانی 

خواهند کرد که این اتفاق بی نظیر است.

زاکانی تأکید کرد: برای یک هزار دستگاه اتوبوس تک کابین برقی، هزار 

دستگاه اتوبوس دو کابین گاز سوز، 10 هزار تاکسی برقی، 10 هزار ون 

برقی و 100 هزار موتورسیکلت برقی وارد تفاهم شدیم. ما در چین اعلام 

کردیم که به دنبال شراکت هستیم. ما در شرکت واگن سازی تهران با چین 

شریک هستیم و در این خصوص هم خواستیم شراکت داشته باشیم و 

قرار شد مبتنی بر نیاز تهران، برای مثال 500 دستگاه وارد شود و مابقی 

آن به صورت قطعات باشد و در سال های آینده داخلی سازی شود.

وی با اشاره به بازدیدهای روز گذشته خود از دو تولیدکننده داخلی و 

توجه به صاحب فن شدن در این حوزه، اظهار کرد: سومین دستاورد سفر 

ما یک ابداع جدید بود؛ به طوری که با همراهی یک شرکت ایرانی با 

چینی ها وارد معامله شدیم و 35 هزار میلیارد تومان برای قرارداد اجرای 

خط 11 در نظر گرفته شود. ما در حوزه مالی دستاورد بی نظیری داشتیم. 

در کشور نیز در برخی ابعاد چنین اتفاقی نیفتاده بود.

بازخوانی پرونده »سیاه« 
تاریخ فوتبال ایران/ 

ویلموتس استخوان در گلو

 »مارک ویلموتس« به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال ایران انتخاب شد؛ 

این تیتر اکثر رسانه های ورزشی در تاریخ اول خرداد ۱۳۹۸ بود. پس از 

عملکرد خوب تیم ملی در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه و نمایش قابل قبول 

مقابل اسپانیا و پرتغال، کارلوس کی روش پس از حضور چندین ساله در 

فوتبال ایران، ساز جدایی کوک کرد و حاضر به تمدید قرارداد نشد و از 

تیم ملی جدا شد. مهدی تاج که در آن زمان هم ریاست فدراسیون فوتبال 

را بر عهده داشت پس از جدایی کی روش به دنبال یک گزینه مطرح 

خارجی برای تیم ملی ایران بود.ویلموتس با رقمی در حدود دو میلیون و 

۲۵۰ هزار یورو هدایت تیم ملی را بر عهده گرفت و در مجموع حضور ۶ 

ماهه اش در فوتبال ایران، ۶ بار روی نیمکت تیم ملی نشست. نتیجه گیری 

سرمربی بلژیکی ایران بهتر از زمانی بود که او هدایت تیم ملی ساحل 

عاج را عهده داشت اما بازی به بازی و رویارویی ایران با حریفان 

قدرتمندتر عملکرد چهره واقعی عملکرد این مربی را نشان داد.پیروزی 

پنج بر صفر در دیداری تدارکاتی مقابل سوریه، شروع قدرتمندانه ای برای 

ویلموتس بود. سپس تساوی یک بر یک برابر کره جنوبی در سئول نشان 

داد که پیش بینی ها درباره این مربی، حداقل در ظاهر درست بوده است. 

۲ پیروزی راحت مقابل تیم های ملی هنگ کنگ و کامبوج در انتخابی 

جام جهانی با نتایج ۲ بر صفر و ۱۴ بر صفر همه را به یک تیم ملی 

قدرتمند امیدوار کرد اما این پایان کار نبود.

دو دیدار سخت برای ایران از راه رسید. ابتدا شکست یک بر صفر برابر 

بحرین و سپس باخت دو بر یک مقابل عراق که ملی پوشان را در مرحله 

دوم انتخابی جام جهانی و جام ملت ها، به رده سوم فرستاد و تیم ملی، 

مهدی تاج و شخص ویلموتس را در بحران بزرگی قرار داد. نمایش ضعیف 

و دور از انتظار ایران مقابل عراق باعث شد تا انتقادها از مربی بلژیکی 

به بالاترین سطح ممکن برسد.

پرداخت دو میلیون یورو به ویلموتس و فسخ قرارداد یکطرفه 

سرمربی بلژیکی
ویلموتس پیش از بازی ایران و عراق در مقدماتی جام جهانی، تأخیر در 

پرداخت حقوق و دستمزد خود و دستیارانش را بهانه کرد و باعث شد تا 

فدراسیون فوتبال رقمی معادل دو میلیون یورو از شستا )شرکت سرمایه 

گذاری تأمین اجتماعی( قرض و از طریق امارات به حساب زراعت بانک 

ترکیه واریز کند و مسئولان وقت فدراسیون به صورت دستی این مبلغ را 

به سرمربی پرحاشیه بلژیکی پرداخت کردند.

پس از بازی با عراق این مربی به ایران بازنگشت و قرارداد خود را 

یکطرفه فسخ کرد. بعد از این اتفاق رسانه های بلژیکی به اخبار ویلموتس 

و تیم ملی ایران پرداختند و ۱۲ آذر ۱۳۹۸ یک سایت بلژیکی رسماً اعلا 

کرد که کار ویلموتس با تیم ملی ایران به پایان رسیده است.

این پایان جنجال برای فدراسیون مهدی تاج نبود و در تاریخ ۱۵ خرداد 

۱۴۰۰ خبری مبنی بر مصادره ساختمان فدراسیون فوتبال توسط شرکت 

شستا به دلیل عدم باز پرداخت پول ویلموتس منتشر شد که واکنش 

فدراسیون فوتبال را به همراه داشت.

شکایت ویلموتس از فدراسیون فوتبال و استعفای مهدی تاج
چندی بعد و در تاریخ هشت دی ۱۳۹۸ خبر شکایت ویلموتس از 

فدراسیون فوتبال به فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( رسماً اعلام شد و پس 

از آن فدراسیون فوتبال هم شکایتی متقابل از سرمربی سابق بلژیکی خود 

به فیفا کرد. پس از این موضوع، انتقادها از مهدی تاج به عنوان شخص 

اول فدراسیون فوتبال و مسئول قرارداد با مارک ویلموتس به بالاترین 

سطح خود رسید و مهدی تاج از ریاست فدراسیون فوتبال استعفا کرد.

اعلام رأی پرونده مربی بلژیکی و ورود مجلس به پرونده 

ویلموتس
پس از کش و قوس های فراوان و در تاریخ دو مرداد ۱۴۰۱، رأی پرونده 

جنجالی ویلموتس صادر شد و فدراسیون ایران به پرداخت بیش از سه 

میلیون یورو به این مربی محکوم شد. موضوع پرونده ویلموتس کم کم 

به یک موضوع فراورزشی تبدیل شد و در ۱۱ مرداد ۱۴۰۱، با اعلام حجت 

الاسلام نصرالله پژمان فر )رئیس وقت کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 

اسلامی( مجلس به پرونده این مربی خارجی ورود کرد.

در حالی که ماجرای پرونده ویلموتس در اتفاقات هفته های اخیر فوتبال 

ایران به فراموش سپرده شده بود، در یکی از برنامه های تلویزیونی عنوان 

شد که مالیات قرارداد ویلموتس حدود ۱۸ میلیارد تومان است که سازمان 

دارایی اکنون حساب فدراسیون فوتبال را به دلیل عدم پرداخت مالیات 

قرارداد این مربی بسته است و هنوز حقوق به داوران فوتبال، فوتسال 

و کارمندان فدراسیون پرداخت نشده است.در این مورد عنوان شد که 

فدراسیون فوتبال ماهی دو میلیارد تومان برای مالیات قرارداد ویلموتس 

به سازمان دارایی پرداخت می کند. این موضوع پایان کار قرارداد با این 

مربی پرحاشیه نیست و ویلموتس با شکایت به دادگاه سوئیس رقمی 

معادل چهار میلیون یورو از پول فدراسیون ایران در فیفا را مسدود 

کرده است. فیفا هم به مسئولان فدراسیون اعلام کرده که ابتدا باید با 

ویلموتس به توافق برسید که او شکایت خود را صرف نظر کند و پول 

مسدود شده ایران آزاد شود تا ما بتوانیم مبلغ بدهی به این مربی را به 

حساب او واریز کنیم. سود ماهانه مبلغی که ویلیموتس مسدود کرده 

حدود ۱۸ هزار یورو است و او این رقم را دریافت می کند.

جزئیات ابر دستگاه زباله سوز ۷۰۰۰ تنی که قرار است در 
پایتخت راه اندازی شود

با پیگیری شهردار تهران در سفر به چین قراراست دستگاه زباله سوز ۷۰۰۰ تنی مستقر شود به طوری که این دستگاه با حداقل 

آلودگی و برابر نیمی از استاندارد اروپا و چین، زباله را به انرژی تبدیل می کند و دستاوردهای این دستگاه ۷۰ برابر دستگاه 

زباله سوز فعلی است.

گسترش و توسعه زندگی شهرنشینی چالش های متعددی را به همراه خود آورده است که یکی از آن ها افزایش جمعیت در کلان شهرها و به دنبال آن 

افزایش تولید زباله های شهری است. زباله هایی که اگر بر نحوه جمع آوری و بازیافت آن کنترل و نظارتی صورت نگیرد علاوه بر اینکه سیمای شهری 

بدمنظر می کند منجر به مشکلات بسیاری برای شهروندان و محیط زیست می شوند . ازاین رو مدیریت پسماند زباله های شهری از اهمیت بسیاری 

برخوردار است.

شهرهای بزرگ دنیا برای مقابله با کوه های عظیم الجثه زباله شهری خود، یا تمامی زباله و ضایعات جمع آوری شده را بازیافت می کنند و تقریباً میزان 

دفن زباله آن ها صفر است و یا آن ها را توسط دستگاه های زباله سوز می سوزانند و از انرژی آن استفاده می کنند.

لازم به ذکر است زباله سوز یک تجهیزات یا ساختمان مهندسی است که با استفاده از فرآیند احتراق، زباله ها را تبدیل به زباله هایی با حجم کمتر و 

همچنین به مواد و انرژی قابل استفاده تبدیل می کند.

این دستگاه ها به عنوان یکی از روش های مدرن مدیریت زباله مورداستفاده قرار می گیرند و در برخی مناطق به عنوان جایگزینی برای دفن زباله ها در 

مکان های پردرد و دفن های زباله معمولی مورداستفاده قرار می گیرند.

لذا همین امر سبب شده که سرمایه گذاران به فکر احداث نیروگاه هایی با سوخت زباله باشند! تولید برق از زباله ضمن اینکه مشکل دفع زباله ها را حل 

می کند و مشکلات آلودگی محیطی از بین می برد، می توان از آن به عنوان روشی برای تولید برق و انرژی الکتریکی نیز استفاده کرد.

بر اساس مطالعات صورت گرفته در حال حاضر ظرفیت تولید برق در نیروگاه های پسماند در ایران، 11 مگاوات گزارش  شده است. به طورکلی در سطح 

کشور پنج نیروگاه در استان های تهران، شیراز و مشهد وجود دارد اما مشکل اصلی که مانع توسعه تولید برق از پسماند شده است، مشکلات مالی در 

کشور است و با تأمین منابع مالی برای خرید تجهیزات موردنیاز در نیروگاه ها می توان آن را تا حد زیادی گسترش داد.

از آنجایی  که مدیریت شهری کنونی دغدغه ساماندهی شهر و رفع مشکلات و چالش های پیشرو شهروندان را دارد توجه به این امر و محیط زیست 

موجب شد تا در سفری که شهردار تهران به چین داشت به صورت مستقیم و میدانی از کارخانه زباله سوزی که ظرفیت سوزاندن 5000 تا 7000 تن 

زباله را دارد بازدید کند.

در همین راستا زاکانی؛ شهردار تهران در یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه یکی از معضلات بزرگ کشور موضوع »پسماند« است، اظهار می کند: در 

تهران روزانه پنج هزار و 400 تن زباله به جنوب شهر منتقل می شود. در جنوب شهر یک زباله سوز وجود دارد که 200 تنُ زباله می سوزاند که به برق و 

سایر موارد تبدیل می شود و پنج هزار و 200 تن دفن می شود و ده ها سال این روند وجود دارد.

وی با بیان اینکه 2 شرکت در گذشته شناسایی شده بود که در سفر خود از این شرکت ها بازدید کردیم و به این رسیدیم که این قابلیت را دارند که 

دستگاه های زباله سوز را در شهر مستقر کنند، ادامه می دهد: این دستگاه ها با حداقل آلودگی و برابر نیمی از استاندارد اروپا و چین، زباله را به انرژی 

تبدیل می کند و از طرفی دیگر شیرابه تولید شده را تصفیه می کنند. دستاوردهای این دستگاه 70 برابر دستگاه زباله سوز تهران است.

شهردار تهران تاکید می کند: هیئت چینی فردا به تهران می آید و قرار شده که چین سرمایه گذاری کند و مابه ازای آن برق از تهران بگیرد. شبکه برق 

سراسری است و می توان با وزارت نیرو تفاهم کرد که برق را در مرز تحویل دهیم. در این میان پرونده آلودگی و مشکلات زیست محیطی تهران بسته 

خواهد شد.

زاکانی با بیان اینکه تفکیک پسماند از مبدأ در دنیا تجربه ناموفقی بوده است، یادآور می شود: تفکیک از مبدأ تنها برای برخی اقلام صورت می گیرد که 

به اقلام دارای ارزش افزوده بالاست. مابقی اقلام در دستگاه های زباله سوز به انرژی تولید می شود. کل زباله ها به انرژی تبدیل خواهند شد و پسماند 

آن به بلوک و موزاییک تبدیل می شود.

سیدجعفر تشکری هاشمی؛ رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران هم که سفر چین سفر حضورداشته با تأکید بر اینکه در این سفر 

مهم حدود 15 قرارداد و تفاهم نامه به امضا رسید تا فعالیت هایی به نفع مردم به ثمر برسد از تأثیرگذاری دستگاه زباله سوز موردنظر در بازیافت بهینه 

زباله های شهری و تولید انرژی حمایت می کند.

به گفته وی برای بهره مندی از دستگاه های زباله سوز باید از تجربیات جهانی استفاده کنیم و نباید نظاره گر از بین رفتن محیط زیست باشیم امیدواریم با 

راه اندازی دستگاه های تبدیل کننده زباله به آب کشاورزی، کمپوست و سایر موارد شاهد بهبود وضعیت محیط زیست باشیم.

تشکری هاشمی در خصوص موضوع جمع آوری و بازیافت زباله ها و مشکلات زیست محیطی ناشی از آن ادامه می دهد: در این مورد بازدیدها و 

مذاکرات خوبی صورت گرفته که سرمایه گذاران بخش داخلی برای ایجاد ایستگاه های زباله سوز مذاکرات متعددی انجام دادند و شهروندان تهرانی نتیجه 

آن را ظرف چند ماه آینده در سطح شهر خواهند دید.

فناوری سوزاندن زباله ها و تبدیل آن ها به خاکستر یک راهکار زیست محیطی است که مزایای زیادی را به همراه دارد. سوزاندن زباله حجم آن ها را 

برای دفع نهایی کاهش می دهد. به علاوه ترکیبات سمی و بیماری زا موجود در زباله را نابود می کند. اکثر پسماندهای خطرناک که نیاز به سوزاندن 

دارند، از منابع مختلف مانند بیمارستان ها، کارخانه ها و کارگاه های صنعتی بیرون می آیند.

نکته حائز اهمیت در خصوص دستگاه زباله سوز مطرح شده این است که علاوه بااینکه قابلیت تسویه شیرابه و آن تبدیل آب موردنیاز برای محصولات 

کشاورزی دارد از خاکستر باقیمانده جهت تولید موزاییک و آجر بهره می گیرد.

در حال حاضر مجتمع آرادکوه) محل دفع زباله های شهری( واحد زباله سوزی با ظرفیت 200 تن در روز وجود دارد که 3 مگاوات ساعت در روز برق 

تولید می کند. این واحد از بهمن 93 فعالیت خود را شروع کرد و برق تولیدی خود را به شبکه ارسال و پول آن را از وزارت نیرو دریافت می کند.

اما تشکری هاشمی با انتقاد از اینکه ظرفیت تبدیل پسماند در تهران خیلی قابل توجه نیست، تصریح می کند: روزانه نزدیک به پنج میلیون کیلو پسماند 

در تهران تولید می شود، در دستگاه زباله سوزی که خروجی آن مصالح موردنیاز بخش شهری مثل بلوک، موزاییک یا کمپوست برای اراضی کشاورزی، آب 

کشاورزی است از پسماندهای مایع و نهایاً تولید برق در ظرفیت های بزرگ ساخته شود، نتایج خوبی به دنبال دارد؛ باید از تجارب جهانی استفاده و 

نباید شاهد از بین رفتن محیط زیست اراضی و آب های زیرزمینی باشیم.

گفتنی است در دوره پنجم مدیریت شهری قرار بود یک واحد زباله سوز 800 تنی در آرادکوه شروع به کار کند، سازمان مدیریت پسماند مکاتبات خود 

را با نهاد ریاست جمهوری انجام داد و دستورات لازم به منظور کمک به تأمین اعتبار راه اندازی این زباله سوز 800 تنی صادرشده است. اما به بهانه 

اینکه آخرین روزهای فعالیت دولت دوازدهم است اتفاقی رخ نداد و این امر نیز همانند دیگر پروژه ها رها شد.

امید است با پیگیرهایی که از سوی شهرداری تهران در راستای واردات این دستگاه زباله سوز صورت میگرد به زودی شاهداتفاقات بسیارخوبی درحوزه 

پسماندو بازیافت زباله های شهری باشیم.
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ایران

فروش ۱۷ هزار میلیارد  از اموال و سهام بانک ها با ورود 
بازرسی/ ۱۱۰۰ میلیارد  فرار مالیاتی  وصول شد 

»احمد رحمانیان« در مراسم تکریم و معارفه بازرس کل استان سیستان و بلوچستان با اشاره به کشتار مردم غزه و فلسطین اظهار داشت: این روزها 

تاریخ در حالی در حال ثبت نسل کشی است که مدعیان حقوق بشر در مورد این جنایت صهیونیستی سکوت کرده اند.

وی با بیان اینکه حقوق بشر بازیچه ای در دست دُوَل و قدرت های مستکبر به ویژه دولت آمریکاست، بیان کرد: این نسل کشی نشان دهنده چهره زشت 

صهیونیست هاست و نشان داد که اگر در جهان سلطه پیدا کنند هیچ گونه ارزشی برای مردم قائل نخواهند بود.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به اینکه نوع کشورها در مبارزه با فساد متفاوت است، ادامه داد: مبارزه با فساد مورد نظر تمامی مجامع و  

مردم است.

وی با بیان اینکه برای فساد تعاریف متفاوتی وجود دارد، بیان کرد: فساد هم در تمامی حوزه ها آثار بسیار نامطلوبی دارد و مشروعیت یک نظام سیاسی 

را زیر سؤال می برد و باعث بی ثباتی می شود.

رحمانیان با تأکید بر اینکه فساد باعث فرار سرمایه گذار می شود، افزود: فساد باعث از بین رفتن امنیت سرمایه گذاری می شود و فرار سرمایه گذار را به 

همراه دارد.

وی با بیان اینکه همه باید در مقوله مبارزه با فساد حساس باشند، گفت: نباید برای پیشگیری و مبارزه با فساد فقط منتظر اقدام دستگاه های نظارتی 

بود چرا که در قانون ارتقای نظام سلامت اداری برای مدیران در مبارزه با فساد تکلیف قانونی در نظر گرفته شده است.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور در بخش دیگری از سخنان خود به فرمان هشت ماده ای رهبر معظم انقلاب درباره مبارزه با فساد اشاره و بر 

ضرورت پیشگیری از وقوع فساد تأکید کرد.

وی با اعلام اینکه سازمان بازرسی در رابطه با فرامین رهبر معظم انقلاب اقدامات مؤثری را انجام داده، اظهار کرد: در دوران تحول و تعالی اقدامات 

زیادی انجام شده که به عنوان نمونه می توان به برنامه نظارت و بازرسی مسدودسازی گلوگاه های فساد اشاره کرد که به طور هماهنگ در سراسر کشور 

در حال انجام است.

رحمانیان ادامه داد: در سازمان بازرسی کل کشور هیچ گونه خط قرمزی برای اقدامات نظارتی و مبارزه با فساد وجود ندارد.

وی با انتقاد از برخی انتصابات در سیستم های اداری بدون شایسته سالاری، اظهار کرد: این اقدام در وهله اول اصل برابری را زیر سؤال می برد و باعث 

بی انگیزه شدن افراد متخصص می شود. همچنین عدم شناخت اولویت های دستگاه اجرایی و اتلاف منابع مادی و انسانی را به همراه دارد و دستگاه را 

فاقد هرگونه اثربخشی و کارایی لازم می کند.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور به برخی از خصایص مدیر توانمند اشاره و از بصیرت، آینده نگری، برنامه ریزی، خلاقیت و… به عنوان مهمترین 

خصلت های مدیر موفق یاد کرد.

وی بر ضرورت بومی سازی برنامه ها بر اساس موقعیت هر استان تأکید کرد و گفت: مدیران باید مسیر خود را مشخص کنند و با ظرفیت ها و 

توانمندی ها بالقوه استان آشنا باشند و آنها را به بالفعل تبدیل کنند.

رحمانیان یکی از راه های حکمرانى خوب را شفافیت دانست و گفت: برای این کار باید به سمت سامانه ای کردن امور رفت چرا که بسیاری از فسادها را 

از بین می برد.

وی یکی از مشکلات این استان را قاچاق سوخت دانست و با انتقاد از عملکرد دستگاه ها برای ایجاد سامانه ها، گفت: یکی از برنامه های سازمان پیگیری 

این موضوع است؛ در این خصوص باید تذکر داد که مبادا مدیران بعداً گلایه مند شوند.

رحمانیان گفت: به موجب قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 14 دستگاه باید 21 سامانه برای پیشگیری از قاچاق سوخت ایجاد کنند که برخی از 

دستگاه ها اراده کافی برای این کار نداشته اند در حالی که این قانون ضمانت اجرای کیفری برای ترک فعل و سهل انگاری آنها پیش بینی کرده است.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور افزود: قانون در هر شرایطی باید اجرا شود نه اینکه قانون را به نفع خودمان تفسیر کنیم.

رحمانیان در بخش دیگری از سخنان خود یکی دیگر از اولویت های سازمان بازرسی را حمایت از واحدهای تولیدی دانست و از احیای 110 واحد 

تولیدی با ورود سازمان بازرسی خبر داد.

وى با اشاره به ورود سازمان بازرسی به موضوع بنگاه داری بانک ها، بیان کرد: از ابتدای سال جاری با ورود سازمان بازرسی بیش از 17 هزار میلیارد 

تومان از اموال و سهام بانک ها به فروش رفته و همچنین بیش از 1100 میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی و وصول شده است.

وی با اشاره به ظرفیت های سیستان و بلوچستان در حوزه های مختلف، بیان کرد: این استان دارای مشکلاتی در حوزه آب و… است و با وجود اقدامات 

مؤثر نظام تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی است که باید مورد توجه قرار گیرد.

رحمانیان همچنین در حاشیه مراسم تکریم و معارفه بازرس کل استان سیستان و بلوچستان در پاسخ به سؤال خبرنگاران پیرامون برنامه های نظارتی 

سازمان بازرسی برای مبارزه با قاچاق سوخت گفت: در سازمان بازرسی کل کشور با توجه به قاچاق روزانه میزان قابل توجهی سوخت در سراسر کشور 

به ویژه استان سیستان و بلوچستان، یک برنامه نظارتی برای کل کشور طراحی شده که در صورت اجرایی شدن برنامه، به عهده بازرسی امور نفت 

است.

وی ادامه داد: بر این اساس، عملکرد مسئولان و دستگاه ها از بعُد نظارتی بررسی و در چارچوب قانون و مقررات اقدامات لازم انجام خواهد شد.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور تأکید کرد: علاوه بر این، سازمان بازرسی راهکار ها و پیشنهادات خود را در حوزه مبارزه با قاچاق سوخت ارائه 

می دهد تا این موضوع به حداقل ممکن برسد.

رحمانیان در پاسخ به سؤال خبرنگاری پیرامون اقدامات سازمان بازرسی برای رفع مشکلات استان سیستان و بلوچستان تأکید کرد: به طور حتم در این 

سفر علاوه بر شناسایی مشکلات در صورتی که رفع آن ها نیاز به پیگیری در سطح ملی باشد سازمان بازرسی از مرکز پیگیری خواهد کرد.

رئیس کل دادگستری استان سیستان و بلوچستان نیز در این مراسم با اشاره به تأکیدات رهبر معظم انقلاب پیرامون فساد، گفت: ایشان همواره در 

سخنرانی ها اعلام کرده اند که در مبارزه با فساد عقب نشینی نداشته باشید.

حجت الاسلام علی مصطفوی نیا یکی از رسالت های دستگاه های نظارتی را پرداختن به سلامت اداری دانست و افزود: اگر دستگاه اداری سست باشد 

حاکمیت هم ضعیف می شود؛ بر این اساس نباید برای مبارزه با فساد یا روزنه های آن تعارف داشت.

وی وظیفه اول هر مدیر را سلامت دستگاه زیرمجموعه اش دانست و گفت: در برخورد با فساد فقط نباید از بازرسی انتظار داشت بلکه همه باید در 

میدان بیایند و  اگر سیاهی دیده شده همه فریاد بزنیم نه اینکه فقط دستگاه های نظارتی وارد میدان شوند.

رئیس کل دادگستری استان سیستان و بلوچستان در ادامه به نقش رسانه ها و مردم در مبارزه با فساد اشاره کرد.

وی یکی از درخواست های مردم را برخورد عملی و  قاطع با افرادی که خط قرمز را رد کرده اند دانست و گفت: مردم می خواهند با فرد فاسد در هر 

رده و  جایگاهی برخورد شود و از این طریق است که می توان امید را در بین مردم حاکم کرد.

وی ادامه داد: مدیری که فاسد است سرمایه اجتماعی و اعتماد به نظام را از بین می برد و نباید با عطوفت با این مدیر فاسد برخورد کرد.

معاون استاندار سیستان و بلوچستان نیز از تعامل سازنده بازرسی با مدیران دستگاه های اجرایی تقدیر کرد و گفت: در بسیاری از مواقع شورای 

دستگاه های نظارتی با نقشی تأثیرگذار بسیاری از موانع را از پیش روی  مدیران برداشته است.

عباسعلی ارجمندی با اشاره به اینکه نگاه دستگاه نظارتی مچ گیری نیست و به دنبال رفع مشکلات است، خطاب به مدیران دستگاه های اجرایی 

خواستار تعامل با بازرسی شد و  تأکید کرد: اگر امور بر اساس قانون باشد نباید از دستگاه های نظارتی ترس و واهمه داشت.

وزیر ارتباطات: تا 
پایان برنامه هفتم  تمام 

ساختمان های کشور باید به 
فیبر نوری متصل شوند

وزیر ارتباطات گفت: تا پایان برنامه هفتم تمام 

ساختمان های کشور باید به فیبر نوری متصل شوند و 

دستیابی به این هدف بدون دستیابی به ۲۰میلیون 

»پوشش« تا پایان دولت سیزدهم امکان پذیر نیست.

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات،  در ادامه سلسله 

جلسات هفتگی با استانداران به  منظور بررسی وضعیت شبکه ارتباطی 

استان و میزان پیشرفت پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها، میزبان 

اسدالله عباسی، استاندار گیلان بود.

وزیر ارتباطات در این جلسه با تقدیر از همراهی استاندار گیلان در 

پیشبرد پروژه های ارتباطی به ویژه پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها 

در این استان گفت: پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها پروژه مهم و 

کلیدی است و زیرساخت توسعه  آینده کشور و بالطبع استان گیلان است.

وی با تأکید بر اینکه پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها یک پروژه 

مهم و راهبردی است، افزود: پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها از 

این جهت حائز اهمیت است که می تواند تضمین کننده ارتباطات پایدار و 

پرسرعت در کشور باشد و باعث افزایش رضایتمندی مردم عزیز شود.

زارع پور تصریح کرد: اکنون دیگر این پروژه بر اساس قانون برنامه هفتم 

توسعه به یک تکلیف قانونی برای همه ما تبدیل شده  است و وزارت 

ارتباطات بر اساس برنامه هفتم توسعه مکلف شده  است 20 میلیون 

»اتصال« به فیبر نوری منازل و کسب وکارها را ایجاد کند و تا پایان 

برنامه هفتم نیز تمام ساختمان های کشور باید به فیبر نوری متصل شوند 

و دستیابی به این هدف در برنامه هفتم بدون دستیابی به 20 میلیون 

»پوشش« تا پایان دولت سیزدهم امکان پذیر نیست.

وی ادامه داد: بنابراین پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها که هم از 

منظر توسعه ای و هم از منظر تکلیف قانونی حائز اهمیت است، در 

زمان حاضر به مهم ترین پروژه دولت سیزدهم در حوزه ارتباطات تبدیل 

شده است که حتی شاید بتوان آن را بزرگ ترین پروژه ارتباطی در تاریخ 

کشور لقب داد.

وزیر ارتباطات با تأکید بر اینکه این پروژه می تواند چهره ارتباطات کشور 

و استان های کشور را متحول کند، خطاب به استاندار گیلان گفت: انتظار 

این است که مثل همیشه که پای کار پروژه های ارتباطات استان بوده اید، 

در این طرح مهم نیز شخصاً در استان راهبری پروژه را به عهده بگیرید و 

در جلسات هفتگی با فرمانداران و شهرداران، مدیریت و کنترل پروژه را 

به عهده بگیرید و زمینه همراهی مدیران شهری به ویژه شهرداران استان 

را فراهم کنید.

وی با اعلام اینکه پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها در 17 شهر 

استان گیلان آغاز شده است، اضافه کرد: البته تاکنون در شهر رشت 115 

کیلومتر و در شهر انزلی 32 کیلومتر و در مجموع 147 کیلومتر فیبر نوری 

هم اجرا شده است و هم اکنون کل شهر رشت زیرپوشش قرار گرفته است 

و تا پایان سال هم حداقل چهار شهر دیگر هم زیرپوشش قرار خواهد 

گرفت و مردم عزیز می توانند از سرعت های چندصد مگابیت بر ثانیه ای 

برخوردار شوند.

زارع پور با اشاره به توسعه ارتباطات روستایی گفت: 94 درصد روستاهای 

استان گیلان به شبکه ارتباطی پهن باند متصل شده اند و از مجموع 2060 

روستای استان گیلان، 124 روستای باقی مانده هم تا پایان سال به شبکه 

ارتباطی متصل می شوند.

در ادامه این جلسه اسدالله عباسی، استاندار گیلان نیز با تأکید بر اینکه 

»پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها برای ما حائز اهمیت است«، 

گفت: در نیمه نخست امسال شاهد 62 میلیون شب اقامت گردشگران 

در استان گیلان بوده ایم و یکی از مواردی که برای افزایش رضایتمندی 

این حجم گردشگر لازم است ، وجود ارتباطات پرسرعت و پایدار در استان 

است.

وی افزود: بنابراین برای ما نیز پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها 

نیز حائز اهمیت است و بر این اساس تمام قد پای این پروژه هستیم و 

مدیران استانی هم باید به طور کامل با این پروژه همراهی کنند و ایجاد 

مانع در مسیر این پروژه از جانب مدیران استانی به هیچ وجه پذیرفته 

نیست.

در این جلسه مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان گیلان هم 

گزارشی از آخرین وضعیت طرح های ارتباطات و فناوری اطلاعات استان و 

اقدامات صورت گرفته ارائه کرد.

گلایه استاندار تهران از 
دفن زباله ها در آرادکوه/ 
آرادکوه تأثیرات نامطلوبی 

در کهریزک دارد

علیرضا فخاری صبح امروز در حاشیه دیدار مردمی در شهرداری کهریزک 

با اشاره به دیدار با شهروندان اظهار داشت: بیشتر موضوعات مطرح شده 

در خصوص مسائل مربوط به حوزه شهری، چگونگی اداره شهر در حوزه 

خدمات عمومی و مسایل مربوط به مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز، 

دفع و جمع آوری زباله ها در سطح شهر و ساماندهی مسائل مربوط به 

سگ های بلاصاحب و اقدامات نامتعارف در سطح شهر مطرح شد.

وی افزود: مهمترین موضوع و مطالبه مردمی بوی نامطبوع ناشی از مرکز 

پسماند آرادکوه در بخش کهریزک است که بر اساس تدابیر اندیشیده 

شده این مرکز باید با همکاری شهرداری تهران در اولویت جابه جایی، 

انتقال و ساماندهی قرار بگیرد زیرا که دفن زباله ها در آرادکوه تأثیرات 

نامطلوبی در منطقه کهریزک دارد.استاندار تهران در ادامه گفت: در این 

جلسه موضوعاتی در زمینه ترافیک ناشی از حمل زباله نیز مطرح شد 

که باعث ایجاد مشکلاتی برای مردم شده لذا در دستور کار قرار گرفت و 

تصمیماتی اتخاذ شد تا در جهت افزایش رضایتمندی مردم اقدام شود.

فخاری تصریح کرد: بر اساس برنامه تدوین شده در شهرداری تهران در 

آینده ای نزدیک موضوع طرح جابه جایی آرادکوه با جانمایی جدید در 

جنوب استان تهران عملیاتی و اقدامات احداث آن اجرایی شود.

وی ادامه داد: جابه جایی آرادکوه نیاز به مهلت زمانی در حدود 5 سال 

دارد که در ابتدا باید تثبیت اراضی نشان گذاری شده در دستور کار قرار 

گیرد و سپس طراحی و جانمایی تاسیسات مورد نیاز برای منطقه اجرایی 

شود.استاندار تهران با تأکید بر اینکه شهرداری تهران در برنامه ای 5 ساله 

طرح جابه جایی آرادکوه را عملیاتی می کند، ابراز داشت: در ادامه آمادگی 

زیرساخت ها برای انتقال آرادکوه باید تمهیداتی در راستای کاهش برخی 

زباله های انتقالی از سطح شهر تهران به آرادکوه در دستورکار قرار گیرد 

که در برنامه ریزی شهرداری تهران لحاظ شده است.

فخاری با ابراز امیدواری از کاهش مشکلات آرادکوه برای مردم کهریزک 

در پایان خاطرنشان کرد: از شهرداری تهران تقاضا داریم در کاهش 

مشکلات و تزاحم ناشی از حمل و نقل زباله در بخش کهریزک کمک و 

مساعدت لازم را برای کاهش مشکلات به شهرداری کهریزک و باقرشهر 

داشته باشد تا نیازمندی های عمومی مردم برطرف شود.

وزیر کشور: برنامه ریزی 
جدی برای مهار تورم 

داریم/ از کنار تنش آبی  به 
راحتی نگذشته ایم

احمد  وحیدی ظهر امروز در جلسه شورای اداری شهرستان بوئین زهرا 

با بیان اینکه باید ظرفیت ها را در هرمنطقه ای شناسایی  و برای رسیدن 

به رفاه و ایجاد ثروت در کشور آن ها را فعال کرد ، اظهار داشت: اگر از 

ظرفیت های شناسایی شده به درستی استفاده نشود، ناامیدی مردم را در 

پی خواهد د اشت.

وزیر کشور از  برنامه ریزی جدی برای مهار تورم و کاهش هزینه های 

مردم خبر داد و با اشاره به مشکل کم آبی در بوئین زهرا افزود: تنش آبی 

مسئله ای نیست که به راحتی از کنار آن گذشت، باید برای رفع این مکل 

برنامه ریزی کرد؛ همچنین لازم است تا در برنامه ریزی ها به موضوع 

مصرف بهینه آب در بخش کشاورزی توجه ویژه شود.

وی با بیان اینکه باید کشت زیر سطحی را که مصرف آب را تا یک سوم 

کاهش می دهد، را مد نظر قرار داد، تصریح کرد: بخشی از مشکل تنش 

آبی با مدیریت مصرف و بخشی هم با تامین آب رفع می شود.

وزیر کشور همچنین با اشاره به مدیریت پسماند گفت: باید در این زمینه 

تفکیک از مبدا، مکانیزه کردن و رعایت زیست محیطی را در دستور کار 

قرار داد. در مورد نیازمندی های شهرداری ها هم بخشی از منابع باید با 

مشارکت خود آن ها  جبران شود.

ادیب رامندی فرماندار بوئین زهرا نیز گزارشی از ظرفیت ها و مشکلات 

این شهرستان و مهم ترین اقدامات دولت سیزدهم در این شهرستان ارائه 

کرد.عباسپور نماینده مردم بوئین زهرا و آوج در مجلس شورای اسلامی، 

منتخبی از بخشداران، شهرداران و مسئولین این شهرستان به بیان مهم 

ترین مطالبات و دغدغه های خود پرداختند.
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جهان

امیرعبداللهیان: آمریکا ترجیح می دهد شریک جرم 
رژیم فروپاشیده اسرائیل باشد

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان درباره سیاست آمریکا در حمایت بی قیدوشرط از جنایات رژیم صهیونیستی در صفحه شخصی 

خود در برنامه ایکس نوشت: بیش از 120 کشور خواستار توقف جنگ شدند. میلیون ها نفر در شهرهای مختلف جهان از جمله واشنگتن در حمایت از 

فلسطین و محکومیت جنایت جنگی در خیابان ها هستند، اما کاخ سفید ترجیح می دهد همچنان شریک جرم باشد و رژیم فروپاشیده اسراییل را به بهای 

تقابل با افکار عمومی جهانیان همراهی کند.

امیرعبداللهیان همچنین روز گذشته در واکنش به پوشیدن جلیقه ضدگلوله توسط آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در بغداد گفت: این واقعیت 

نقش آمریکا است.وی افزود: البته متأسفانه در سه روز گذشته از طرفی آمریکایی ها پیام دادند که به دنبال آتش بس هستیم، اقداماتی را انجام دادند اما 

در عمل فقط از کشتار جمعی و نسل کشی در غزه حمایت کردند.

وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: ما امیدواریم که آمریکا هرچه زودتر سیاست خودش را تغییر دهد و از طرف اشغالگر حمایت نکند.

علاوه بر این ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه ایران نیز روز گذشته در نشست خبری خود با ابراز اینکه »سکوت مدعیان غربی را ما رصد 

می کنیم و مایه تأسف است که کسانی هستند سالها درباره تهدیدهای موهوم واکنش نشان می دهند«، افزود: تهدید رژیم برای به کارگیری سلاح 

هسته ای چند وجه مهم دارد؛ اولاً نشانه اوج ذلت رژیم در مقابل ملت فلسطین است. ثانیاً این رژیم هیچ حد و مرزی را قائل نیست و برای حقوق 

بین المللی ذره ای ارزش قائل نیست، این تهدید نشان می دهد که رژیم صهیونیستی بیش از هر زمان دیگری یک تهدید واقعی برای صلح و امنیت 

بین المللی است.

کنعانی افزود: اگر آمریکا به دنبال حل بحران است، باید رفتار عملی خودش را آغاز کند. آمریکا مانع استفاده از ظرفیت شورای امنیت برای پایان دادن 

جنایات رژیم شده است. آمریکا باید تکلیف خودش را روشن کند. آمریکا از منظر ملت ها یک طرف مسئول است و باید به افکار عمومی پاسخ دهد. 

ما دیدگاه های خودمان را به طور رسانه ای بارها اعلام کردیم.

حماس: اشغالگران با 
دروغ پردازی نمی توانند 

شکست های خود را 
بپوشانند/ تلفات اسرائیل 

بسیار بیشتر از چیزی است 
که اعلام می کند

»اسامه حمدان« از رهبران ارشد جنبش مقاومت اسلامی فلسطین 

)حماس( طی سخنانی درباره آخرین تحولات مربوط به جنگ با 

اشغالگران اعلام کرد، دشمن در 7 اکتبر شکست سنگینی خورد و هنوز 

هم در میدان شکست می خورد و با دروغ پردازی نمی تواند این شکست ها 

را بپوشاند.

تلفات اشغالگران بسیار بیشتر از چیزی است که اعلام می کنند
حمدان در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی که در بیروت برگزار شد گفت، 

تلفات دشمن در این جنگ بسیار بیشتر از چیزی است که اعلام می کند. 

گردان های عزالدین القسام )شاخه نظامی حماس( در همه جبهه ها 

می جنگند و خسارات قابل توجهی به صفوف دشمن وارد کرده اند. غزه 

همیشه گورستان ظالمان و متجاوزان خواهد بود و ما نقشه پیروزی را در 

7 اکتبر ترسیم کردیم.وی درباره توطئه آمریکا و رژیم اشغالگر برای ایجاد 

یک دولت موقت در غزه و ادعاهایی که در این زمینه مطرح کرده اند 

گفت، جنبش حماس همچنان با قدرت باقی خواهد ماند و هیچ طرفی 

قادر نیست این جنبش را از سرزمین و ملت خود جدا کند. ملت فلسطین 

هرگز یک حکومت مزدور و دست نشانده آمریکایی ها و صهیونیست ها 

را نمی پذیرد.

دروغ پردازی صهیونیست ها درباره بیمارستان ها برای توجیه 

وحشی گری آنهاست
این رهبر حماس درباره فریبکاری و دروغ پردازی های اشغالگران برای 

توجیه جنایات خود در بمباران بیمارستا ن ها اظهار داشت، ارتش رژیم 

اشغالگر تصاویر مربوط به 10 سال قبل از بیمارستان اندونزی را منتشر 

می کند و ورودی تونل ادعایی را که صهیونیست ها در نزدیکی بیمارستان 

اندونزی نشان می دهند درواقع ورودی تأمین سوخت بیمارستان است، 

دروغ هایی که دشمن منتشر می کند با هدف توجیه جنایات آن علیه 

بیمارستان ها و مراکز درمانی و بهداشتی است.کمیته امداد و اورژانس 

پزشکی اندونزی که بر ساخت این بیمارستان در نوار غزه نظارت داشت 

نیز ادعاهای رژیم اشغالگر مبنی بر وجود تونل زیر بیمارستان اندونزی 

یا هرگونه ارتباط گروه های مقاومت فلسطین با این بیمارستان را رد و 

تکذیب کرد.اسامه حمدان در ادامه تأکید کرد، اشغالگران شروع به اجرای 

تهدیدات خود در حمله به تأسیسات پزشکی و انجام جنایات در آنها 

کرده و در تلاش برای نابودی بخش بهداشت و پزشکی نوار غزه با هدف 

آواره کردن ملت فلسطین از سرزمین خود هستند. اشغالگران برای تبلیغ 

دروغ های خود از تصاویر جعلی استفاده می کنند و هیچ انسان عاقلی 

باور نمی کند که از بیمارستان به عنوان سکوی پرتاب موشک استفاده شود.

وی از سازمان ملل خواست هرچه سریعتر تیمی برای بازدید از 

بیمارستان های غزه بفرستد تا دروغ های رژیم اشغالگر فاش گردد.

حمدان تصریح کرد، بیمارستان های غزه تحت نظر خیّرین و بسیاری 

از نهادهای بین المللی تأسیس شده اند و درِ آنها به صورت شبانه روزی 

به روی بازدیدکنندگان، خبرنگاران و نهادهای بین المللی باز است، آیا هیچ 

فرد عاقلی باور می کند مقاومتی که رژیم اشغالگر را فلج کرد و همه 

توانایی نظامی و امنیتی و اطلاعاتی آن را در عملیات طوفان الاقصی به 

چالش کشید، در چندمتری ورودی بیمارستان و مقابل چشم همه تونل 

احداث کند؟وی ادامه داد، اشغالگران بیش از 100 بیمارستان و مرکز 

درمانی را در نوار غزه بمباران کرده اند و تعداد زیادی از این بیمارستان ها 

و مراکز درمانی نیز از خدمت خارج شده است، آیا مقاومت از همه 

این بیمارستان ها و مراکز درمانی آن هم مقابل چشم خبرنگاران و ده ها 

هزار آواره، به عنوان سکوی پرتاب موشک استفاده می کند؟ جنایت شنیع 

صهیونیست ها در بیمارستان المعمدانی را همه مشاهده کردند و دیدند 

که دشمن چگونه می خواست از زیر بار مسئولیت آن فرار کند و سپس 

رسوا شد.این رهبر ارشد حماس با تأکید بر اینکه هیچ آواره ای در نوار 

غزه از بمباران ها در امان نیست گفت، تهدیدات »امیخای الیاهو« وزیر 

صهیونیست برای حمله اتمی به نوار غزه به منزله اعتراف صریح و رسمی 

دشمن مبنی بر داشتن سلاح هسته ای است. رژیم صهیونیستی با حمایت 

آمریکا تاکنون حدود 35 هزار تن مواد منفجر را بر سر مردم غزه ریخته 

است و با کشتار زنان و کودکان غزه می خواهد شکست ها و تلفات 

میدانی خود را بپوشاند.اسامه حمدان تصریح کرد: آنچه امیخای الیاهو 

گفت دقیقاً همان چیزی است که بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 

اشغالگر و کابینه و ارتش وی به آن فکر می کنند. اشغالگران موشک ها و 

بمب هایی را روی غزه انداخته اند که قدرت تخریب آنها بسیار بیشتر از 

بمب هسته ای است که در جنگ جهانی دوم روی هیروشیما انداخته شد. 

صهیونیست های نازی بعد از شکست بزرگی که در 7 اکتبر متحمل شدند 

به حد زیادی از جنون و دیوانگی رسیده اند و ما در اینجا دولت آمریکا 

به ویژه جو بایدن، رئیس جمهور آن را مسئول این کشتار جمعی علیه 

مردم فلسطین می دانیم.

مقام جهاد اسلامی: طوفان الاقصی مسئله فلسطین را 
به راس اولویت های جهانی برگرداند/ دشمن مجبور به 

تبادل اسرا خواهد شد
»محمد الهندی« معاون دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین طی سخنانی درباره تحولات جنگ کنونی با رژیم صهیونیستی اعلام کرد، با وجود جنایات 

فراوانی که صهیونیست ها در نوار غزه علیه غیرنظامیان انجام داده اند و این حجم از جنایات از زمان جنگ جهانی دوم تاکنون در جهان بی سابقه بوده 

است، دستاورد مقاومت در عملیات طوفان الاقصی و فروپاشی یگان های نخبه ارتش صهیونیستی به دست رزمندگان مقاومت تاثیر خیره کننده ای بر 

دشمن اشغالگر و حامیان آن در غرب و منطقه گذاشت.

طوفان الاقصی مسئله فلسطین را به راس اولویت های جهانی برگرداند
الهندی افزود، نبرد طوفان الاقصی همچنین تاثیر راهبردی دراز مدت دارد. این عملیات مسئله فلسطین را به راس اولویت های جهانی بازگرداند؛ آن هم 

بعد از اینکه این مسئله به تدریج درحال فراموش شدن بود و کرانه باختری و قدس و مسجدالاقصی در چنگال دشمن صهیونیستی قرار گرفته بودند تا 

هرآنچه از فلسطین باقی مانده نابود شود. در کرانه باختری حدود دو سال قبل رژیم اشغالگر عملیاتی را برای بلعیدن زمین های باقی مانده این منطقه 

آغاز کرد و در قدس نیز صهیونیست ها بر خانه های فلسطینیان سیطره یافته بودند و مسجدالاقصی تحت سیطره کابینه راست افراطی رژیم اشغالگر 

درحال تجزیه بود.

وی تصریح کرد، بنابراین عملیات طوفان الاقصی انجام شد تا ثابت کند هیچ صلح و امنیتی در منطقه بدون اخذ حقوق کامل فلسطینیان وجود ندارد و 

پروژه سازش رژیم های عربی با اشغالگران یا هرگونه همدستی غربی ها در این زمینه نمی تواند امنیت و ثبات را به منطقه بیاورد.

رژیم صهیونیستی مجبور به تبادل اسرا خواهد شد
این مقام جهاد اسلامی درباره پرونده تبادل اسرا و شرایطی که مقاومت برای آن دارد اظهار داشت، پرونده تبادل اسرا تنها مربوط به جنبش جهاد 

اسلامی یا حماس نیست؛ بلکه فرآیندی است که به کل مردم فلسطین مربوط می شود؛ جایی که بیش از 6 هزار اسیر فلسطینی در زندان های دشمن 

هستند و این اسرا از رهبران و مبارزان فلسطین می باشند.

محمد الهندی گفت، رژیم صهیونیستی سعی دارد از پرونده تبادل اسرا دور شود؛ حتی به قیمت کشتن همه اسرای اسرائیلی در غزه. این رژیم طبق 

قانون »هانیبال« رفتار می کند که می گوید یک سرباز مرده بهتر از یک سرباز اسیر است. اما در نهایت در برابر این تعداد زیاد از اسرا و مقابل افکار 

عمومی اسرائیلی ها و خانواده های اسرای اسرائیلی، هر اندازه هم روزهای تجاوز رژیم صهیونیستی به نوار غزه طولانی شود، این رژیم در نهایت مجبور 

به تبادل اسرا خواهد شد که شادی را به خانه های مردم فلسطین می آورد.

معاون دبیرکل جهاد اسلامی تاکید کرد، اما اکنون ما در میانه نبرد هستیم و زمان صحبت درباره معامله تبادل اسرا نیست؛ بلکه صحبت ها اکنون مربوط 

به آتش بس های مکرر است که طی آن برخی از غیرنظامیان به ویژه آنهایی که تابعیت خارجی دارند در مقابل آزادی برخی از زنان و کودکان و 

بیماران فلسطینی از زندان های رژیم اشغالگر و ورود سوخت و کمک های پزشکی به غزه آزاد شوند.

جهاد اسلامی نقش موثر در نبرد طوفان الاقصی دارد
وی درباره مشارکت جهاد اسلامی در عملیات طوفان الاقصی و نقشی که این جنبش در جنگ کنونی با دشمن دارد گفت، از نظر نظامی، گردان های 

القدس وابسته به جهاد اسلامی عملکرد خوب و موثری در میدان دارند و با راکت های توپخانه ای و موشکی و دیگر سلاح ها با نیروهای دشمن مقابله 

می کنند. همچنین حملات موشکی گردان های القدس به عمق مواضع صهیونیست ها و شهرک های اطراف غزه همچنان ادامه دارد. رزمندگان این 

گردان ها روحیه بسیار بالایی دارند و آماده جنگی طولانی هستند.

صهیونیست ها هیچ دستاورد میدانی نداشتند
الهندی ادامه داد، تنها کاری که اشغالگران در این مدت در جنگ انجام داده اند کشتار غیرنظامیان و بمباران خانه ها، بیمارستان ها، مدارس، مساجد و 

کلیساها و ... بوده و این تنها دستاوردی است که اسرائیل می تواند از آن صحبت کند و درواقع یک شکست بزرگ برای این رژیم است که در میدان 

هیچ چیز به دست نیاورد.

این مقام جهاد اسلامی درباره عملیات هایی که شاخه نظامی این جنبش از جنوب لبنان به سمت مواضع دشمن انجام داد گفت که پیام این عملیات ها 

از لبنان این بود که همه ما یک امت و ملت واحد هستیم و در برابر یک دشمن قرار داریم که تنها فلسطین را هدف قرار نداده، بلکه همه امت 

اسلامی را هدف قرار داده است. بیش از نیمی از ملت فلسطین در اردوگاه ها هستند و فلسطینیان ساکن اردوگاه های لبنان شوق زیادی برای مشارکت 

در عملیات آزادسازی فلسطین دارند و سرایا القدس در لبنان بخشی از ساکنان آوارگان فلسطینی است.

محمد الهندی درباره ارزیابی جهاد اسلامی از برخورد جامعه عربی و بین المللی در سطح رسمی و مردمی با تجاوزات رژیم صهیونستی علیه غزه اظهار 

داشت، حمایت های ملت های عربی و اسلامی و همه آزادگان جهان از مردم فلسطین از روز اول تجاوزات رژیم اشغالگر به نوار غزه تاکنون ادامه دارد 

و پایتخت های جهان مانند لندن و پاریس و واشنگتن شاهد تظاهرات های گسترده با شعار آزادی فلسطین هستند.

امیرعبداللهیان: ما پیام 
آمریکایی ها را دریافت 

کردیم آن ها کاملًا نادرست 
می گویند

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان درباره پیام 

آمریکایی ها به ایران در صفحه شخصی خود نوشت: آمریکا از هفته 

گذشته در صدد آتش بس انسانی بود، ما پیام آن ها را دریافت کردیم، 

آن ها »کاملاً نادرست« می گویند.

وی همچنین نوشت: البته هم زمان بازی جنگ را علیه غزه و کرانه باختری 

فلسطین مدیریت می کنند. ریاکاری و نسل کشی علیه غزه را متوقف 

کنید.

وزیر امور خارجه روز گذشته در واکنش به پوشیدن جلیقه ضدگلوله 

توسط آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در بغداد گفت: این 

واقعیت نقش آمریکا است.

وی افزود: البته متأسفانه در سه روز گذشته از طرفی آمریکایی ها پیام 

دادند که »به دنبال آتش بس هستیم«، اقداماتی را انجام دادند اما در 

عمل فقط از کشتار جمعی و نسل کشی در غزه حمایت کردند.

وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: ما امیدواریم که آمریکا هرچه 

زودتر سیاست خودش را تغییر دهد و از طرف اشغالگر حمایت نکند.

بعد از اظهارات امیرعبداللهیان، یک سخنگوی شورای امنیت ملی آمریکا 

در گفتگو با »سی ان ان« مدعی شد که گفته های وزیر امور خارجه ایران 

»کاملاً نادرست« است.

اعتراف بورل به تأثیر 
اوضاع نوار غزه بر حمایت 
از اوکراین/ نقش آمریکا 

در مناقشات جهانی
به نقل از خبرگزاری »تاس«، جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی و 

امنیتی اتحادیه اروپا، شب گذشته، دوشنبه، طی یک سخنرانی اصلی در 

کنفرانس سفرای اتحادیه اروپا، اعتراف کرد که درگیری در خاورمیانه از 

هم اکنون بر حمایت اتحادیه اروپا از اوکراین تأثیر گذاشته است.

طبق گزارش تاس، بورل بخش عمده سخنرانی خود - 19 دقیقه - را 

به درگیری کنونی بین فلسطین و اسرائیل اختصاص داد و در خصوص 

وضعیت اوکراین تنها کمتر از چهار دقیقه صحبت کرد.

وی در  این سخنرانی گفت: هر دو درگیری در علل و پیامدهای خود 

کاملاً متفاوت هستند، اما بیایید صادق باشیم: بحران در خاورمیانه در 

حال حاضر تأثیر بلندمدتی بر سیاست ما در قبال اوکراین گذاشته است. 

حمایت ما از اوکراین ممکن است با توجه به آنچه به عنوان سیاست 

استانداردهای دوگانه تلقی می شود، از بین برود و این یک مشکل حاد 

است.

وی با بیان اینکه واشنگتن و بروکسل قادر به متقاعد کردن کشورهای 

جنوب جهانی در خصوص لزوم حمایت از غرب در مبارزه با روسیه 

نیستند، از دیپلمات های اروپایی خواست که اوکراین را فراموش نکنند. 

به عقیده بورل، برای این کار باید تلاشها در جهت ضد تبلیغات و ترغیب 

کشورهای غیر غربی برای پیوستن به ائتلاف طرفدار کی یف افزایش یابد.

رئیس دیپلماسی اتحادیه اروپا همچنین یادآور شد که در دیدار با آنتونی 

بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا و جو بایدن، رئیس جمهور ایالات 

متحده در نشست اتحادیه اروپا و آمریکا در ماه اکتبر، این موضوع را 

مورد بحث قرار داده است.

او همچنین اعتراف کرد که روسیه، علی رغم تحریم ها، »توانسته دوباره 

مسلح شود« و خسارات خود را جبران کند. این دیپلمات بلندپایه اروپایی 

همچنین اشاره کرد که ضد حمله ارتش اوکراین با »مشکلاتی روبرو شد.« 

وی در عین حال ابراز امیدواری کرد که حمایت نظامی و مالی غرب به 

ارتش اوکراین برای تحت کنترل درآوردن مناطق بیشتری کمک کند.

علاوه بر این، این مقام اروپایی افزود که اتحادیه اروپا اهداکننده اصلی 

کمک ها به اوکراین است. بورل گفت: »ما کسانی هستیم که حتی بیشتر 

از ایالات متحده می دهیم. اعداد و ارقام در این زمینه برای همه شما 

مشخص است.«

به گزارش خبرگزاری تاس، لئونید اسلوتسکی، رئیس کمیته امور بین الملل 

دومای دولتی روسیه ابراز عقیده کرد که درگیری های کنونی بین جنبش 

فلسطینی حماس و ارتش اسرائیل و مناقشه نظامی در اوکراین ریشه های 

مشترکی دارند و هر دوی آنها با تمایل ایالات متحده و متحدانش برای 

تحمیل منافع خود بر دیگران و بی توجهی به سایر کشورها مرتبط است، 

در حالی که خود غرب اکنون در آستانه ورشکستگی اخلاقی قرار گرفته 

است.این مقام پارلمانی روس در واکنش به اظهارات جوزپ بورل،مسئول 

اصلی اتحادیه اروپا در امور خارجی و سیاست امنیتی مبنی بر اینکه 

درگیری در خاورمیانه به شکست سیاسی غرب تبدیل شده، تاکید کرد که 

بعید است سیاستمداران اروپایی شجاعت این را داشته باشند که علل 

واقعی بی ثباتی، و نه تنها در منطقه خاورمیانه، را درک کنند.


